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�Innen mi nyaralni sem vágyunk�
Onyutha Juditot szinte minden nap lát-

hatjuk a TV2 televíziós csatornán, ahol a
várható idõjárást osztja meg a nézõkkel.
Judit légi-utaskísérõ múltja és mostani
munkája is fellegekkel kapcsolatos, de
csak boldog, kiegyensúlyozott élete kap-
csánérezni, hogyott jár. Szerény, földön já-
ró, hétköznapi életét Tökölön éli családjá-
val. Arról beszélgettünk,miért is ezt a tele-
pülést választották annak idején otthonuk-
nak, s hogy érzi magát közöttünk.
� Nagyon örültek a tököli lakosok, hogy

kint láttáka lovashétvégén.Korábban is részt
vett helyi eseményeken, vagy ez volt az elsõ?
� Most voltunk ezen a rendezvényen elõ-

ször. Egy kedves hölgyismerõsünk révén ke-
rültünk ki. Sok ismerõsre tettünk szert, hi-
szenmár négy éve lakunk a környéken. Na-
gyon örültünk neki, mert a gyerekeknek a
lovak sokat jelentenek. Persze számunkra is
nagy élmény volt a kintlét, kellemes volt a
program. Végül mindkét nap kimentünk,
az idõ is kedvezõ volt szerencsére. Elsõ nap
délelõtt, a második nap délután vettünk
részt az eseményen, akkor már a férjem is

velünk tartott. Az külön jó volt, hogy két is-
merõsünk is indult a fogathajtó versenyen,
ezzel teljesen testközelbe kerültünk a lovak-
kal. Volt alkalmunk hintózni is, ami fõleg a
gyerekeknek volt nagy élmény.

� Egyéb helyi programokra is el szoktak
látogatni?
� Igen. Ha tudjuk, megnézzük a helyi

programokat. Ugyan idén nem jutottunk
ki a Summerfest-re, de, tavaly egy kis idõt
kint töltöttünk. Én nagyon élveztem, de
sajnos akkor még pici volt a kisfiam és ko-
rán haza kellett vele mennünk. Viszont,
hogy idén ennyire élvezték a gyerekek a
lovakat, innen kezdve már el tudunk járni
a helyi programokra.
Számomra megtiszteltetés, hogy megis-

mernek az emberek és örülnek, ha látnak.
Bárhol megjelenünk � akár csak a tüdõ-
szûrésen is �, olyan szeretettel és segítõ-
készséggel fogadnak, ami nagyon jólesik,
és örömmel tölt el engem és a családom is.
�Ugyanmár négy éve élnek itt, de amun-

kájuk miatt mennyire jut, jutott idejük arra,
hogy megismerjék valamennyire a várost?
� A számomra nagyon fontos dolgokat

ismerem. A bevásárlási lehetõségeket, az
orvosi rendelõket, az óvodákat� Tököl
abszolút része az életünknek. A Duna-par-
ti részen lakunk, ezért fõleg oda kötõ-
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dünk. Nagyon kedvesek az emberek körü-
löttünk. Az Okmányirodát szeretném kü-
lön kiemelni. Rengeteg segítséget kaptam
tõlük, igazán kedvesek. A bürokráciában
valahogy nem ehhez van hozzá szokva az
ember. Segítõkészek, készségesek. A csalá-
domon belül több ember is kapcsolatba
került már velük. A testvérem, az édes-
anyám is tudott már itt iratokat intézni.
Õk egyébként külföldön élnek, de ha útle-
vél-hosszabbításról vagy tartózkodási en-
gedély beszerzésrõl volt szó, mi mindig
számíthattunk az Okmányirodában dol-
gozó emberek maximális segítségére.
� Említette az óvodát is. Ide járnak a

gyerekek?
� Igen, és az valami álom. Nagyon meg

vagyunk elégedve mindkettõvel. A kislá-
nyom a Hagyományõrzõ oviba jár, a kisfi-
am egyelõre a Kiscsikómagánóvodába, de
õsztõl már õ is a Hagyományõrzõbe kerül.
Onnan kezdve egy helyre járnak majd. Ez
így lesz egy-két évig. Aztán majd mikor a
nagylányom jövõre, vagy azt követõ évben
iskolába megy, az egy következõ kérdés.
Tény, hogy amíg lehet, igyekszünk min-
den ilyen jellegû dolgot a környékenmeg-
oldani és nem Budapest felé tendálni. A
távolság is ok, de legfõképp az, hogy eb-
ben a négy évben nagyon meg voltunk
elégedve Tökölön mindennel. Minden
megoldható, ami szükséges a kis életünk-
höz. Mondjuk a bejárás nem egyszerû do-

log.Négy évemég az 510-en Erzsébetre az
anyósomékhoz húsz perc alatt bejutot-
tunk, most ez szinte kétszer annyi idõbe
telik. Gondolom ez annak az eredménye,
hogy rengetegen költöznek ki Pestrõl. Mi
már megszoktuk, és szerencsére nem kell
minden nap bejárnom.
� Miért épp Tökölt választották ottho-

nuknak?
� Egészen véletlenül alakult, hogy ide

költöztünk. Korábban anyósoméknál lak-
tunk. Amikor úgy döntöttünk, hogy külön
költözünk, szempont volt, hogy kertes há-
zunk legyen. Dunaharaszti és Taksony felé
nézelõdtünk, majd egészen véletlen talál-
tunk rá erre a kis paradicsomra, ahová vé-
gül ki is költöztünk. Két-három éves folya-
mat volt. Amikor a lányunkat, Pannit vár-
tuk, akkor kezdtük el a keresést. Már más-
fél éves volt, mire kiköltöztünk. Egy olyan
házat vettünk végül, aminek csak a falai és
a teteje volt meg. Mi fejeztünk be, teljesen
a saját ízlésünk szerint.
� Mit ad Önnek, hogy ilyen környezetben

élnek? Mit jelent a Duna közelsége?
� Nagyon sokat. Ahhoz, hogy kimen-

jünk a szabadba a gyerekekkel, nem kell
autóba ülnünk, mert elég csak kilépni az
ajtón. Persze a változatosság kedvéért el
szoktunk menni kirándulni messzebb is,
de nyáron minden adott a környéken. In-
nen mi nyaralni sem vágyunk. Ki is hasz-
náljuk, hogy itt lakunk. Idõnként hajó-

zunk a Dunán az ismerõseinkkel, és min-
den nap sétálunk a partján, az elengedhe-
tetlen. A közösség is nagyon jó. Sok a gye-
rekes a környéken, adott a színes társaság.
Ebben a korszakban ennél jobbat el sem
tudok képzelni a gyerekeimnek. Persze, ha
nõnek, az már bonyolultabb lesz, de erre
egyelõre nem gondolunk.
Télen szoktunk nyaralni menni valami

meleg helyre, amikor kicsit kihaltabb a
környék, de azon túl nagyon szeretünk itt
élni. Mielõtt ide költöztünk, nem ismer-
tünk senkit, ez ma már nem így van.

Deáki Tímea Brigitta
Fotók: TV2

Az állandó zaj miatt elégedetlenkedõ,
�túlérzékeny� lakosság, csírájában elhalt
fejlesztési kísérletek, élénk társadalmi
egyeztetés egy visszavont és hibás hatásta-
nulmányról. Minõsítõ jelzõk, évek óta tar-
tó kötélhúzás, párt-, gazdasági és zöldlob-
bik a magyar ugaron, avagy sajátos üzenet
a kertvárosok lakóinak: pihenni tudni kell.
Tököl, Halásztelek és Szigethalom. Aki a

három település határolta területre ér, kü-
lönös világba csöppen. Van, aki szerint itt
egy repülõtér található, mégpedig repülõ-
gépekkel, melyek zaja reggeltõl estig szinte
elviselhetetlenné teszi a környékbeliek éle-

tét. Mások szerint õk érzékcsalódás áldoza-
tai, nincs itt semmiféle repülõtér, az esetleg
észlelt zaj nem is nagy, sõt közepes, ráadá-
sul csökkenõ tendenciát mutat. Akad olyan
is, aki úgy gondolja: akár van itt repülõtér,
akár nincs, létre lehetne hozni egy igazit.
Egy nagyot, Boeingekkel és Airbusokkal.
Végül ott vannak azok, akik szerint a kér-
désfeltevés rossz, a terület földrajzi-logiszti-
kai adottságai példátlanul jók, közel az au-
tópálya, a vasút és a Duna, és bármi épül
itt, ha végre létrejönne a társadalmi össze-
fogás, az hosszabb távon a környezõ tele-
pülések felemelkedését szolgálná.

Gyakorlótér

Aki hozzászokott a nagyvárosi tömegköz-
lekedés okozta zajhoz, csalódás éri, ha a tö-
köli repülõtérre érkezik. Januárban nagy
médianyilvánosság elõtt számos civil szer-
vezet, több száz ember tiltakozott, a mini-
mum hát, hogy a Bermuda-háromszögön
kívülrõl jövõ halandó füldugót hoz magá-
val, hogy egészségét és nyugodt lelkiállapo-
tát megvédje. Ehhez képest délelõtt tíz óra
után fél órát kell várni arra, hogy az elsõ kis-
gép felbukkanjon, ésmég a repülõtér (mely
hivatalosan csak �nem nyilvános fel- és le-
szállóhely�) közvetlen szomszédságában is
mindössze annyit érezni, hogy erõs a zúgás.
Ilyen alacsony lenne a lakosság ingerküszö-
be? Aki elõször, futólag erre jár, csak legyint
a hobbirepülõk vagy épp Bessenyei Péter
mûrepülõ és csapata gyakorlatozása halla-
tán. Ezt a véleményt látszik erõsíteni az a
minap publikált vizsgálati dokumentáció,
amely a tulajdonos Tököl Airport Zrt. meg-
bízásából készült. Ebben azt elemzik, hogy
a repülõtér egy lehetséges fejlesztésének
(többek között hosszabb távon Ferihegy te-
hermentesítésének, valamint a kisgépes üz-
leti forgalom átirányításának, illetve egy ja-
vító bázis létesítésének) milyen hatásai len-
nének a környezetre(fapados repülõtérrõl
nincs szó, ezt a tulajdonos sohasem tartotta
lehetségesnek). A szigethalmi és halásztelki
mérések azt mutatták, hogy az átlagos zaj-
terhelés a határérték alatt marad.
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Hoffman Pál, Tököl polgármestere (Fi-
desz�KDNP) csakmosolyog a városba érke-
zõ televíziós és rádiós stábokmunkatársain,
akik komoly nehézségekbe ütköznek, ami-
kor az állítólagos tényállást, az elviselhetet-
len zajt próbálják bemutatni. Véleménye
szerint külön kell beszélni a repülõtér jelen-
legi használatáról és a tervezett fejlesztések
következményeirõl. A polgármester politi-
kai okokat és a felelõsség áthárítását véli a
hangulatkeltésben.
Tököl elsõ emberével szemben Marton

Péter, az Élhetõ Környezetünkért Egyesület
(ÉKE) elnöke azoknak a véleményén nevet,
akik szerint nemhogy a jelenlegi, de a fej-
lesztések utáni állapot sem okozna rendkí-
vüli zajterhelést. A Demokratának kifejtet-
te, azt tanácsolja nekik, hogy lakjanak Szi-
gethalmon egy ideig. Mint az a térképen
látható, a le- és felszállósáv és a környezõ te-
lepülések úgy helyezkednek el, hogy (figye-
lembe véve a légi folyosókat és az uralkodó
szélirányokat is) leginkább a leszállópálya
északnyugati és délkeleti meghosszabbítá-
sában fekvõ települések érintettek. Elsõsor-
ban Halásztelek és Szigethalom, rajtuk kí-
vül Érd, Százhalombatta, Szigetszentmiklós
és Tököl. Azaz a Bermuda-zóna három csú-
csa közül utóbbi van a legjobb helyzetben,
miközben a repülõtér összes gazdasági
hasznát ez a város élvezi. Marton szerint a
tököli önkormányzat eddigi döntései nem
mutatják egyértelmûen azt, hogy teljesen
elzárkózna attól, hogy a repülõtérnek �erõ-
sebb repülési funkciója� legyen. A zajmérés
módszertanáról évek óta folyik a vita, töb-
bek között azért, mert a repülések száma je-
lentõs szórást mutat, és vannak különösen
terhelt idõszakok, nem beszélve a szabályta-
lannak tartott légi manõverekrõl. A telepü-
lések fórumain a lakosok visszatérõ fordula-
ta a �légi terror� szó.
Fáki László, Szigethalom szabad demok-

rata polgármestere érdeklõdésünkre úgy
vélekedett, hogy nem elég átlagos zajterhe-
léseket számítani, szükség lenne a szélsõsé-
ges értékek mérésére is. Nem mindegy
ugyanis, hogy valakinek folyamatosan du-
ruzsolnak a fülébe, vagy óránként kétszer
belekiáltanak egyet. Ezen kívül a kisgépek
(az utasszállítókkal ellentétben) nemcsak
le- és felszállnak, de hosszasan köröznek és
gyakorlatoznak.
Szerettük volnamegtudni a vizsgálati do-

kumentációt készítõ, beszédes nevû Vibro-
comp Kft.-tõl, hogy miként kell értelmezni
a mért átlagértékeket. A cégtõl a Tököl Air-
porthoz irányítottak minket, ahol Benedek
András felügyelõbizottsági tag elmondta,
hogy a vizsgálati dokumentációt annak hiá-
nyosságai miatt visszavonták, így nincs is
mirõl beszélni. Lapzártánkkor errõl hivata-
losanmég sem Tököl, sem Szigethalom vá-
rosát nem értesítette a hatóság. Az érintett
önkormányzatoknak egyébként hivatalból
véleményezniük kell a dokumentumot, a
Közép-Dunavölgyi Környezetvédelmi, Ter-
mészetvédelmi és Vízügyi Felügyelõségnek,
és magánszemélyek is eljuttathatják meglá-

tásaikat. Információink szerint ezt a július
18-i határidõre (mely valójában már nem
létezik) tömegesen tervezik megtenni, az
intenzív társadalmi vita tehát most egy
visszavont dokumentumról folyik. A lakos-
ság egy része egyébként évek óta nehezmé-
nyezi, hogy az önkormányzatok, a tulajdo-
nos és a hatóságok gyakran a fejük felett,
nélkülük hoznak döntést. Benedek András
szerint ez nem így van, ami õket illeti, a tu-
lajdonos minden publikus lépése a hatósá-
gok és a tököli önkormányzat elõtt zajlik,
akiknek törvényi kötelezettsége a lakossági
fórumok és egyéb tájékoztatási formák
megtartása.
Az ÉKE szerint a szakmai hibákat tartal-

mazó tanulmány visszavonását annak ala-
csony színvonala mellett az válthatta ki,
hogy (miként az aMagyar Közlöny július 4-
i számábanmegjelent) az Országgyûlés ille-
tékes bizottságainak ülésén, illetve szakmai
és önkormányzati fórumokon történt viták
után, részben a tiltakozások, beadványok és
aláírásgyûjtések hatására, az Országos Te-
rületrendezési Tervrõl szóló törvény idei
módosításában a kereskedelmi (nemzetkö-
zi) repülõtérré fejleszthetõ repülõterek fel-
sorolásából kimaradt Tököl neve.

Élet, minõség
Fáki László szerint tiltakozásaikkal és

aláírásgyûjtésükkel azt szerették volna elér-
ni, hogy a kormány a területet ne minõsít-
se át fel- és leszállóhelybõl repülõtérré, és
módosítsa azon kormányhatározatát, mely
szerint a tulajdonosnak kötelezettsége a re-
pülõtér funkció fenntartása, valamint a
nem nyilvános fel- és leszállóhelyek mûkö-
dését törvényekben szabályozza.
Felmerül a kérdés, hogy ha valakinek,

akkor Szigethalom elsõ emberének, és vele
együtt a térség országgyûlési képviselõi-
nek, így Kuncze Gábor volt SZDSZ-elnök-
nek vagy Varju Lászlónak, a szocialista párt
volt frakcióigazgatójának lett volna mód-
juk arra, hogy elfojtsák a fejlesztésre irá-
nyuló elképzeléseket. A már a szovjet idõk-
ben is használt, és a rendszerváltozás után
a 2002. május 24-ig katonai repülõtérként
nyilvántartott területet az MSZP�SZDSZ-
kormány privatizálta egy Demján Sándor
milliárdos nagyvállalkozó érdekeltségébe
tartozó társaságnak, és õk tartották szüksé-
gesnek a repülõtér funkció megmaradását,
sõt kifejezetten a �polgári légiközlekedési�
terminus alkalmazását. Igaz, még az Or-
bán-kormány volt az, amely 2001-ben hoz-
zájárult ahhoz, hogymás repterekmellett a
tököli is értékesíthetõvé váljék. Fáki László
úgy látja, hogy ez az ügy sokkal bonyolul-
tabb annál, hogy ezt õ, vagy akár Kuncze
vagy Varju megállíthatta volna.
Hoffman Pál szerint azonban a sziget-

halmi vezetés kettõs játékot ûz, és arra hív-
ta fel figyelmünket, hogy a 2006-os ország-
gyûlési választási kampányban az SZDSZ
kiadványai szerint Demján Sándor meg-
ígérte Kuncze Gábornak, hogy a repülõtér
nem fogad majd nagy utasszállító gépeket
és légiszállítási központ sem lesz rajta.

Hoffman Pál visszautasítja a városát ért kri-
tikákat. Tököl álláspontja 1997, a privatizá-
ciós szándék megismerése óta változatlan.
Nem támogatják az erõsebb repülési funk-
ció kialakítását, a 400 hektáros terület felét
logisztikai, vállalkozási övezetbe sorolták át.
Megfellebbezték a zajgátló védõövezet kije-
lölését, és a polgármesteri hivatal mint
szakhatóság elutasító határozatot adott ki az
említett vizsgálati dokumentációra.
A tiltakozó hullám egyébként legutóbb

akkor csapott a magasba, amikor 2007 vé-
gén a reptérrel szomszédos települések ha-
tározatot kaptak a Nemzeti Közlekedési
Hatóság Légiközlekedési Igazgatóságától
(LKI), mely több helyen, köztük Szigeth-
alom lakott területén zajgátló védõövezetet
jelölt ki. Ebbõl, és a repülõteret az ÁPV Rt.-
tõl bérlõ Master Sky Kft. 2004. évi számítá-
saiból a repülés bõvítésére lehetett követ-
keztetni. A 3 éves késéssel kiadott határozat
ellen valamennyi érintett fellebbezett, vé-
gül Tököl indokai alapján visszavonták.
Vágó József, az LKI vezetõje kérdésünkre
elmondta, hogy jelenleg is folyik, vagy
ahogy a szigethalmi polgármester fogal-
maz, áll egy zajgátló övezetet kijelölõ ható-
sági eljárás.

Kötött kezek
Ami a fejlesztéseket illeti, a Tököl Air-

port keze sok tekintetben kötött. A szakha-
tóságok és az önkormányzatok hozzájáru-
lása is szükséges lenne a repülõtérré való
átminõsítéshez. Az eddigi nyilatkozatok azt
mutatják, hogy a vonatkozó törvényi szabá-
lyozás hiányosságai és az engedélyeztetési
folyamat is jelentõsen megnehezítheti a
számukra, hogy bármilyen fejlesztési kon-
cepciót kidolgozzanak, nem beszélve egy
komplett hasznosítási tervrõl. Mindez hoz-
zájárul ahhoz, hogy a Tököl Airport, az ön-
kormányzatok, a lakosság egy jelentõs ré-
szét védõ szervezetek és a környezetért ag-
gódó egyesületek közötti kompromisszum
és az ehhez nélkülözhetetlen összefogás
nem lehetséges. Ennyi érdekszférát ilyen
jogszabályi környezetben egyeztetni a kör
négyszögesítésével ér fel, ezért elõbb vagy
utóbb valamely fél vagy felek kénytelenek
lesznek beadni a derekukat.
Úgy tûnik, vannak olyan helyzetek, ami-

kor a vélt vagy valós nemzetgazdasági
és helyi gazdasági érdekek, a lakosság

alapvetõ jogai és a természeti környezet
épsége egyszerre nem védhetõk meg. Lo-
gisztikai központot és ipari parkot termé-
szetesen mindenki szeretne, ahogy több
munkahelyet, nagyobb helyi adóbevétele-
ket is. Fejlõdõ kistérséget. De a valóság
most az, hogy a repülõtér területén találha-
tó, közel kétszáz épület állapota folyamato-
san romlik. És nem igaz ugyan, hogy az
emberek a zajért és nyugalmukmegzavará-
sáért semmit sem kapnak cserébe (a tököli
repülõtéren közel 80 társaság bérel valami-
lyen területet, foglalkoztat embereket, és fi-
zet adót), ám õk is örülnének, ha az ügy-
ben végre elmozdulás történne.

Monostori Tibor � Demokrata
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A NEMZETI SPORA NEMZETI SPORTT

TTökölrõlökölrõl
� Lassan tizenkilenc éve irányítja Tökölt, amely idõközben város

lett. Mire a legbüszkébb?
� A sikeres értékváltásra, ami alapja a gazdasági és közösségi si-

kereinknek, A sporton és a közösségeken keresztül sok minden
megváltozott. Tököl összetartó, jó hírû város. lett. Nemvolt könnyû
a helyzetünk, hiszen bennünket sokan a börtönnel azonosítottak. A
sportnak is köszönhetõ, hogy ez a helyzet alaposan megváltozott.
Sikeres sportolóink példája az összetartozásra, a kitartásra és a sza-
bályok betartására tanít mindenkit, de elsõsorban a fiatalokat.
Büszkék vagyunk a világválogatott kézilabdázó Szilágyi Istvánra, a
kick-boksz világbajnok Pesuth Ritára, a labdarúgó válogatott Ha-
mar Istvánra, a legidõsebb tököli válogatottra a kézilabdás Kele
Miklósra, meg hogy nõi és férfi kézilabdásaink, akárcsak futballcsa-
patunk, már a második vonalban szerepel. Kiemelkedõek a
Gnyálin István vezette kick-boxosok, jó hírûek a ritmikus gimnasz-
tikázok, a Fit-kidesek és a fogathajtó versenyzõk. A város örömmel
támogatja a lovassport és a motokrossz kedvelõit is.

AZ FTCAZ FTC--rõlrõl
� Korábbi ferencvárosi sportolóként hogyan vélekedik a zöld-fe-

hér klub jelenlegi helyzetérõl?
� Nehéz m egm agyarázni, ami az elmúlt években az FTC-vél

történt. Nem vártam, hogy a Fradi kivételezett legyen a rendszer-
változás után, de azért az mégiscsak elfogadhatatlan, hogy úgy
bánnak a klubbal, m int a legsötétebb ötvenes években. A z is fáj,
hogy a kilencedik kerülte valamiért nem érzi sajátjának az egye-
sületet.
� A nõi kézilabdázókra külön is figyel?
� Persze, hiszen 1989-ben nagy álmom teljesült, amikor a csapat

vezetõedzõje lehettem. Kétezertõl hét éven át kapusedzõként segí-
tettem Németh András munkáját. Elmény volt Sugár Tímeával.
Pastrovics Melindával, Katarina Miklosovával és Haris Katalinnal
dolgozni. Felejthetetlen marad az EH F-kupa és a Bajnokok Ligá-
ja ezüstérm ének megnyerése. Barátságból segítettem . De meg-
érte, mert sok sikernek lehettem részese, és szerepelek a tablókon.

A jövõrõlA jövõrõl
� Van valami miatt hiányérzete?
� Csapataink nagyon jó helyen állnak a bajnokságokban. Fon-

tos, hogyminél több tököli szerepeljen az együttesekben,mert így
érezzük sajátunknak õket. Bár nehéz feladat a felnõtt csapatok
szintjére emelni az utánpótlás-nevelést, ám elkerülhetetlen. Elõre
akarunk jutni a városfejlesztésben, eredményeket akarunk a
sportban, mert Tököl olyan település, ahol becsülik a városért
erõfeszítéseket vállalókat, ahol érdem es sportcsarnokot, uszodát,
futballpályát építeni. Hiányérzetem nincs, viszont reménykedem,
hátha lesz egyszer, úszó világbajnokunk is, mint Cseh László a
szomszédos Halászteleknek.

A sportrólA sportról
� Miért lesz egy korábbi kiváló sportolóból politikus?
� Nem politikus akartam lenni, tenni akartam a szülõvároso-

mért � mondta Hoffman Pál. � Szerintem a sportolóknak, sport-
vezetõknek erõteljesebben kellene szerepet vállalniuk a közélet-
ben. Egészen biztos többet tehetnének á sportért is, ami korábban
az életüket jelentette. Sportolóként, Európát bejárva sokat tapasz-

taltam, szerettem volna Tökölt is a német és osztrák kisvárosok-
hoz hasonlóvá alakítani Polgármesterként sokat tehetek a városért
és a fiatalokért is.
� Nem is olyan régen még a kézilabdakapuban állt.
� Két évtizeden át védtem az NB I-ben, s ötvenöt évesen még

Taksony megyei csapatában szerepeltem. Az edzõsködést a mai
napig nem hagytam abba. Játékosként is készültem rá, már 1974-
ben dolgoztam csapat mellett. Ám 1989-ben választanom kellett,
mert úgy döntöttem, ha bizalmat kapok, vezetõként akarok dol-
gozni szülõvárosomért. Hosszú évekig reggel fél hétkor vezényel-
tem edzést a gyerekeknek, a hivatali munkaidõ elõtt, s ma is segí-
tem a serdülõket. Jó csapatunk lehetne, sajnos a gyerekek, bár lel-
kiismeretesen edzenek, nem szeretnek versenyezni.
� Nem kifogásolják a választói, hogy nem utat épít a kézilabda-

csarnok vagy a nemrég átadott uszoda helyett?
� Nem, mert nem csak a sporttal törõdünk. Tizenkilencedik

éve tudatos városfejlesztés folyik Tökölön. Azt tesszük, am it az itt
élõk várnak tõlünk. A sportcsarnok vagy az uszoda építése ugyan-
úgy közösségi igény volt, mint az utak aszfaltozása, a városköz-
pont, a müvelõdési ház és az egészségcentrum korszerûsítése.
KulturáIt európai szintû közösségi tereket alakítunk ki, s termé-
szetes, hogy ennek a sportlétesítmények is részei.
� Profitál-e valamit abból a közéletben, hogy korábban sportoló

volt?
� Hogyne! K apusként is gyakran kellett gyors döntéseket hoz-

nom, bátorságot tanúsítanom, és nagyfokú empátiára is szükség
volt. Hiszen ki kellett találnom az ellenfelek szándékát, s vállalni
cselekedeteim hozadékát, felelõsségét. Ezekre a tulajdonságokra
polgármesterként is szükségem van. A kapus csapatjátékos, m
égis kicsit kívül is van a kollektíván, s talán így van ez a képviselõ-
testületben is. A z edzõi m unkamegtanított a tervezésre, csak im-
már nem játékosokkal, hanem a tököli polgárokkal, a képviselõk-
kel kell terveket egyeztetnem, energiáikat mozgósítanom.

A PEST MEGA PEST MEGYE KÖZMÛVELÕDÉSYE KÖZMÛVELÕDÉS

A közmûvelõdésrõlA közmûvelõdésrõl
Azelmúlt 20 év a kultúra közvetítésbenóriási változásokat hozott.

Természetes lett volna, hogy kormányzati szinten átgondolják a
szakmai megújulás módjait és segítsék az ehhez igazodó intéz-
ményrendszermegerõsödését.Mit követel a közösségi érdek, és azt
hogyan lehet a nyilvánvalóan nehezebb körülmények között bizto-

HHooffffmmaann ppááll ppoollggáárrmmeesstteerrtt
kkéérrddeezzttee::
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sítani? Mi várható el az államtól, s mit kell tenni nekünk, helyi ve-
zetõknek, fogalmaztuk megmi is Tökölön a kérdéseket immár 18
éve.
Túl akartunk lépni azon az elõítéleten, hogy a népmûvelés, a

közmûvelõdés kizárólag a szocializmus népnevelõi ideológiája, s
el akartuk kerülni a piacgazdasági szempontú gondolkodás buk-
tatóit is.

A partnerségrõlA partnerségrõl
Alapvetésként a kultúrát, a mûvelõdési és sportközösségeket,

egyházi és nemzetiségi (horvát, német) szervezeteket partnerként
fogadtuk el városfejlesztési céljaink eléréséhez. A kulturális ér-
deklõdés átalakulását minõségi változások elindításához akartuk
felhasználni. Egyszerûen fogalmazva azt akartuk, hogy Tököl jó
hírû, gazdasági és kulturális körülményeit tekintve európai szin-
tû településsé váljon. Gazdaságfejlesztés és közösségépítés, ke-
resztény és nemzeti értékrendre alapozva voltak céljaink. Idejét-
múlt ízléskultúra helyett a hagyományõrzés fejlesztését és az új
közösségi igényeknek való megfelelést tartottuk szem elõtt.

A változásokrólA változásokról
Az intézményrendszer megtartásában, fejlesztésében teljes

egyetértés mutatkozott.
A konkrét igények azonban már komoly vitákat váltottak ki.

2001-re teljesen átalakítottuk az egykori �Kultúrház� épületét,
ugyanitt korszerû körülmények közé helyeztük a könyvtár anya-
gát, új közösségi színtereket teremtettünk. A kulturális közössé-
geknek vagy a nyugdíjasoknak, a mozgáskorlátozottaknak is le-
hetõség a Kis-Duna parti gyermeküdülõ, a nemzetközi szintû
Sportcsarnok, az új szabadtéri helyszínek; Millenniumi Park, Vá-
sártér, Hõsök tere. A kizárólag helyi forrásból megvalósított fej-
lesztések (Mûvelõdési Központ 200l-ben 70 millió Ft, Sportcsar-
nok 1994-ben 90millió Ft, a Gyermektábor 1994-ben 6millió Ft
volt) kifejezték, hogy a változó társadalmi környezet ellenére a
kultúra fontos Tökölön. Voltak gyermekbetegségek, viták, félre-
értett szándékok, természetesen, de a megújult épületek, a csak
legszebb álmunkban remélt nagyszabású események (Summer-
fest, Szüreti felvonulás, Borfesztivál, táncversenyek, koncertek) a
számos közösség önmagában bizonyíték. Tökölön is végbement
egy takarékossági program, kevesebben többet dolgoznak köz-
mûvelõdési területen, mint korábban. Az alkalmazotti jövedel-
mek átlagosak, de a kiegészítõ tevékenységekkel elegendõk ah-
hoz, hogy a pályán tartsák a szakembereket.
A Mûvelõdési Központ a hagyományõrzésben kultúra átadás-

sal, közvetítéssel más területeken a városi közösségek tevékenysé-
gének, eseményének befogadásával magas szakmai színvonalú
rendezésével bizonyítja létjogosultságát.
Természetes közösségi térként használják ma már a Gazdakör,

a Nyugdíjas Klub, a Mozgáskorlátozottak Egyesülete és más kö-
zösségek is. Nyitottság és együttmûködési készség, amire az el-
múlt években és napjainkban is leginkább szükség van.
Igazán büszkén beszélhetünk a Szárny-nyitogató Alapfokú

Mûvészeti Iskola megjelenésérõl a város kulturális életében. Nyi-
tottság és együttmûködés nélkül nem valósulhatott volna meg a
terv; az alapítványi iskola számára térítésmentesen átadott Mûve-
lõdési Központ tetõtér beépítése az alapítvány által. Az iskola új
rendezvényekkel, képzett szakemberekkel gazdagítja a város kul-
turális életét.

Az alkAz alkalmazkodásrólalmazkodásról
A jövõ folyamatos alkalmazkodást igényel ezen a területen, sõt

a megelõzõ döntések, a változások befolyásolása adják a talpon
maradás biztonságát.
A jövõben szervezeti átalakítások is felmerülhetnek, nem elsõ-

sorban létszámcsökkentés, hanem az épület további, pl. hétvégi

kihasználtsága érde-
kében, vagy a Mûve-
lõdési Központ által
szervezett nagyobb,
városi események,
mint a Summerfest
pénzügyi hátterének
elszámolási problé-
máinak megoldása,
egyszerûsítése okán.
A könyvtár korszerû
használata, a Tele-
ház esetleges integ-
rálása, a Délszláv
Tánccsoport önálló
együttessé válása, az
internetes szolgálta-
tások fejlesztése
mind-mind elõfelté-
tele az emberek igé-
nyeibõl kiinduló
használatnak.

Az értékrAz értékrendrõlendrõl
Nemlehet említés nélkül hagyni az önkormányzatok egyrenehe-

zebbé válómûködési körülményét, melyekminden területen kény-
szerû visszalépést eredményeznek.
Az elmúlt két évtizedben az önkormányzati feladatellátás fon-

tossági sorrendjét amagyarság, a hit, a nemzeti és nemzetiségi lét
melletti elkötelezettség határozta meg Tökölön. A város gazdasá-
gi erejének növelése, többletbevételek ellensúlyozhatják a kor-
mányzati kivonulást a finanszírozásból. A takarékos mûködésre
törekvés újabb és újabb kényszereket okoz. Ám ez sem lehet aka-
dálya a közösségi mûvelõdés fejlesztésének.
A jövõbeni feladatokról szólva a közösségfejlesztés erõsítése a

cél. Elsõsorban a fiatal korosztályok elérése szükséges, ezért az Ál-
talános Iskola, a Mûvelõdési Központ és Könyvtár még szoro-
sabb, akár szervezeti együttmûködésrõl is beszélni kell.
Már a fiatalokban ki kell alakítani az igényességet, keressék a

mûvelõdési, képzési, szabadidõ eltöltési lehetõségeket.
Használni kell a helyi média lehetõségeit, a kistérségi rádió, a

helyi kábeltévé és az újság adta eszközöket.
Megtartjuk a közösségi élményt adó rendezvényeinket, szebbé,

kulturáltabbá tesszük helyszíneinket. Mi tudjuk, mit, meddig tu-
dunk finanszírozni. Halász László a Mûvelõdési központ kiváló
vezetõje pedig tudja a sikeres pályázatok titkát.
Tököl Gazdaságfejlesztési Programja a 2008-2018 közötti idõ-

szakra elkészült, a város méltó körülmények között színes, szerte-
ágazó módon támogatott kulturális élete szándékaink szerint
megfiatalodik, frissebbé válik.
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Az iskolárólAz iskoláról

�A világ ma az átalakulások korát éli, és ez az iskolák elé is új
célokat, követelményeket és feladatokat állít. Mi az iskola célja és
feladata?
�Tököl jövõje az iskolában van.Olyan fiatalok nevelése, akik po-

zitív emberi tulajdonságokkal rendelkeznek, kitartóak, a változá-
sokhoz tudnak alkalmazkodni, valamint a saját és a közösség érde-
kei között képesek amérlegelésre. Az a kérdés tudunk-e olyan isko-
lát kialakítani, amely ezekkel együtt képes a mára már hatal-
masra duzzadt tananyag átadására is.
� Tököl város jelene, a képviselõ-testület, a jövõje az iskolája ke-

zében van!
� A képviselõ-testület segítõ szándékával bizonyította, hogy

igényli a változásokat, s az iskolán a felelõsség, hogy megtalálja
a Tököliek számára a legjobb utat. Ennek újabb lépcsõfoka a
névválasztás, amely új arculatot adhat, a tököli iskolának, és a
benne elvégzett magas szintû munka továbbra is hírét viheti vá-
rosunknak.

A MAGA MAGYYAR NEMZETAR NEMZET

A forradalomrólA forradalomról
� Mennyire motiválta a munkáját, hogy a magyar történelem

drámai fejezete ért véget Tökölön?
� A forradalom meghatározó élményem volt. 1956-ban nyolc-

éves voltam, és a helyi eseményeken édesapámmal és az öcsém-
mel együtt részt vettem. Erõs, ma is élõ emlékem egy tököli tün-
tetés, amely a Tanácsházáról indult, és aHõsök terén folytatódott.
A fiatalok verseket mondtak, kivágták a Rákosi-címert a zászlóból
és elégették. Ma is hálás vagyok apámnak, hogy elvitt bennünket
erre a felemelõ eseményre. Tudtam, hogy megalakult a nemzet-
õrség, büszke voltam, hogy apám is tagja volt, hogy beosztották
õrségbe, a hosszú csövû puskáját szinte ma is látommagam elõtt.
Emlékszem a lelkesedésre, az udvari közös rádióhallgatásokra, a
röplapokra amelyeket a repülõgépekbõl szórtak a környékre, az
amerikai, a dán, a holland segélycsomagokra, a soha nem látott
finomságokra. A mi családunkban nem volt vitás, hogy egy nagy-
szerû forradalom részesei vagyunk. Érdekes, hogy a tököli esemé-
nyekkel párhuzamosan futott a magyar tárgyaló küldöttség,
Maléterék letartóztatása, amelyrõl évtizedeken keresztül senki
nem tudott.
� Sokáig tabutéma is volt. De mit történt a letartóztatáson kí-

vül?
� Igen� igen�Mamármosolyogva mesélik a tököli '56-osok,

hogy egy nagy nekibuzdulással el akarták foglalni a repülõteret,
de aztán megegyeztek a parancsnokkal, hogy a repülõtér nem
lesz �harctéri övezet�. A szovjetek viszont tudomásul vették,
hogy a városban a helyi Forradalmi Tanács tart rendet. A forra-

dalom helyi vezetõit késõbb perbe fogták, többeket - a leghosz-
szabb ideig Marlyin Jánost - bebörtönözték. Aki külföldre me-
nekült, mint Gergics József, annak üldözték az itthon maradt
családtagjait.

A változás légkörérõlA változás légkörérõl
� Hogyan kezeli a város ma a múltját?
� A rendszerváltoztatás elõtti években egyre többet és szabadab-

ban beszéltünk a forradalomról, úgyhogy már 1988-ban, '89-ben
felvetõdött, hogy a Fõ utcának azt a részét, amelyik a volt orosz bá-
zissal párhuzamos, Maléter Pál utcának nevezzük el.
� El is nevezték?
�Nem,mert az akkori vezetõk ellenezték. A tanácsmégis meg-

szavazta, de akkor meg arra hivatkoztak, hogy a lakosság nem tá-
mogatja. Az embereket könnyû volt a névváltozás ellen hangolni.
Át kellett volna íratni az igazolványaikat, ami sok utánajárást igé-
nyelt, pénzbe került volna. Az '56-os forradalomhoz való kötõdé-
sünket jelzi, hogy éppen a volt szovjet lakótelep melletti utcákat
neveztük el a forradalmárokról. Így állítottunk emléket Maléter
Pálnak, Mansfeld Péternek, Nagy Imrének és Pongrátz Gergely-
nek.
� Az itt lakók hogyan élik meg napjainkban a szovjet katonai be-

csületszó lábon tiprását, amelynek végén Malétert kivégezték?
� A város számára az emlékezés nagyon fontos eseménnyé

vált. Ezért is állítottunk kopjafát a fõbejárat közelében már
1989-ben. Ezen az ünnepségen még azok is együtt voltak, aki-
ket a mai politika már eltávolított egymástól. Képzelje el azokat
a pillanatokat, amikor mi a kerítésen kívül a kopjafánál koszo-
rúzunk, és néhány méterre a tömegtõl, a fõkapunál orosz gép-
pisztolyos katonák nézik, hogy mi történik. Ezzel a kopjafaállí-
tással � amelyet a helyi MDF kezdeményezett � a tárgyaló kül-
döttség sorsa Tököl történelmének is a részévé vált. És azóta
magától értetõdõ évente, hogy november 3-án emlékezzünk a
történelmi eseményre, amelyre már volt példa a magyar törté-
nelemben. Gondoljunk csak Török Bálint elrablására, isztam-
buli raboskodására. Mi október 23-ra képviselõ-testületi ülésen
emlékezünk, mert november 3-án mindig nagyszabású megem-
lékezést tartunk. Elõször a kopjafánál idézzük fel a boldog-szo-
morú napokat, utána átsétálunk a forradalom ötvenedik évfor-
dulójára állított Maléter-szoborhoz. Büszkék vagyunk arra,
hogy méltó szobrot emeltünk a magyar függetlenség mártírjá-
nak, a forradalmár Maléter Pálnak. A kiváló szobor Szórádi
Zsigmond alkotása. Sajnos, a társadalmi és politikai életben ta-
pasztalható megosztottság - szándékaink ellenére -ezeken az
ünnepségeken is érezhetõ, de talán eljön az az idõ, amikor is-
mét együtt tudunk koszorúzni.

Az emlékAz emlékezés fontosságárólezés fontosságáról
� Vannak távolabbi terveik, amelyek 1956-tal kapcsolatosak?
� Régi szándék, hogy annak az épületnek a falán, ahol a tárgya-

ló küldöttséget letartóztatták, emléktáblát vagy dombormûvet
helyezünk el. Ez emlékezteti majd a fiatalokat a megszálló csapa-
tok árulására.
� Mit gondol: ötven év múlva ugyanúgy fognak emlékezni

Tökölön 1956-ra, mint most?
� Remélem, ugyanilyen bensõséges lesz a megemlékezés.

1989 óta arra törekszünk, hogy ezen a napon fiatalok is legye-
nek velünk. Megható, hogy nemcsak körülállják a kopjafát s a
szobrot, hanem évrõl évre megrázó irodalmi és zenés összeállí-
tásokkal készülnek csakúgy, mint az asszonykórus tagjai. Hi-
szem, hogy a gyerekek lelkében is megmarad az ünnepségek
hangulata, a forradalom szellemisége. Fontos, hogy amint idõ-
sebbek lesznek, egyre tudatosabban õrizzék majd a múltat, kü-
lönösen az idõben hozzánk közelálló, a nemzeti büszkeséget
erõsítõ 1956-os forradalom és szabadságharc példáját, Maléter
emlékét.
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� Az elmúlt években miért nem volt lehe-
tõsége erre? Mi volt a rendszerváltás elõtt
és után? Akkor miért nem lehetett az álla-
mi intézményekben hitoktatást tartani?
� Mert az elõzõ rendszernek nem volt

érdeke, hogy egy öntudatos ifjúság nevel-
kedjen fel. Ha ugyanis a felnövekvõ gene-
ráció tisztában van a jó és a rossz fogalmá-
val vagy esetleg van saját véleménye, ak-
kor nem lehet csak egy véleményt vagy
eszmét elfogadtatni vele. Ha valakiket
ugyanis tudatlanságban tartanak, akkor
sok mindent el lehet vele hitetni. Még azt
is hogy a rossz az jó.
Az elmúlt rendszernek tehát nem volt

�kifizetõdõ�, ha az õ elveiken kívül má-
sokkal is tisztában vannak az emberek,
bár úgy érzem az emberek ma sem sokkal
felvilágosultabbak. Ma nem egyszerûen
egy eszmével tömik a fejüket, hanem
egyenesen butítják õket, és sokakkal elhi-
tetik, hogy az az életkörülmény (nem fel-
tétlenül anyagi) amiben vannak, az jó.
Úgy érzem az emberek realitás érzéke ro-
mokban hever, pontosan azért, mert min-
denki a maga igazáról akarja meggyõzni
a másikat. Legyen az akár politika, akár
reklám. Sõt az egyházak terén is igen
nagy a választék, hiszen ma már, ha vala-
ki akar, hindu is lehet.
Az emberek bizonytalanok, hiszenmin-

den egyes kínált dologban van igazság.
De az igazit azonban nehéz megtalálni,
mivel mindegyik az IGAZI-nak mondja
magát. Mi volt a rendszerváltás elõtt és
után? A rendszerváltás elõtt egy lehetõség
volt, utána pedig mindent az emberek
nyakába zúdítottak, hogy még választani
se tudjon a sok közül. Ezek pedig bizony-
talanságban tartják az embereket, így õk
állandó stresszben vannak, hogy vajon jól
döntenek-e.
Ez az egyik véglet. A másik pedig, hogy

nemtörõdõm emberek nõnek fel, akiket
nem érdekel semmi, csak hogy õ vagy õk
jól érezzékmagukat. Sokszor a döntést is a
gyerekre bízzák. Talán nem is tudják, hogy
nem õk irányítják az életüket, hanem csak
sodródnak az élettel.

� Mióta elindult a hittanoktatás hány
gyermek jelentkezett?
� A tököli gyerekek közül jelenleg 45-en

járnak református hittanra.

� Kik tartják a hittanoktatást?
A hittanoktatás általában a hittanokta-

tók végzik. Kivételes esetekben, amennyi-
ben nincs az egyházközségnek végzett hit-
tanoktatója esetenként a lelkész maga
végzi a hittanoktatást is.

�Manapság az egyre eldurvuló világban
mit jelent Isten szava? Mennyiben lesz más
felfogása a világról egy hívõ gyermeknek?
� Mindenekelõtt azt tudni kell, hogy a

hit az nem egy eszmerendszer, hanem egy
meggyõzõdés arról, hogy Isten létezik.
Egy tapasztalat. Akik hisznek Istenben
azok nem egy erkölcsös életben hisznek,
hanem abban, hogy az ember Istenhez
tartozik, mint a szülõ a gyermekeihez.
Nem azért az övéi, mert Isten vagy valaki
erõszakosan kényszeríti rá, hanem azért,
mert rájött, hogy õ Istenhez tartozik, mint
a gyermek a szüleihez, azaz természeténél
fogva. Ezért az az ember, aki Istenbe vetett
hitben él, az nem elõször erkölcsös ember
lesz, hanem elõször megtanulja, hogy va-
laki feltétel nélkül elfogadja és szereti õt,
attól függetlenül, hogy jó-e, vagy rossz és
az Isten iránti szeretet és tisztelet indítja az
embert a jóra való törekvésre, hiszen akit
szeretünk, annak nem akarunk rosszat.
Azt nem akarjuk, megbántani azzal, hogy
olyat teszünk, amit nem szeret. Vagyis a
hitben élõ gyermek, miután megismerte
Istent elkezdi Isten szemével látni a vilá-
got. Felfedezi a valódi értékeket, mint a
(szeretet, a megbecsülés, tisztelet, kitartás,
józan ítélõképesség, hûség). Többek kö-
zött elkezdi értékelni ezt az életet, meg
fogja találni a feladatát ebben az életben
és egy biztos tudása lesz afelõl, hogy mi
lesz vele a halál után.

� Úgy tudom a tavalyi évben, sõt azelõtt
is volt hittanoktatás az iskolákban, miért
válik ez egyre fontosabbá hogy már óvodás-
korban is ismerjék a gyermekek?
� Én azt hiszem, senki sem csak egy bi-

zonyos kor után kezdi el a gyermekét sze-
retni, hanem rögtön. Istenbe vetett hit is
ilyen. Nem lehet elég korán elkezdeni,
megtanítani a gyermeket arra, hogy van
aki mindig vele van, akkor is, ha esetleg
anya vagy apa éppen nincs ott. Nem lehet
elég korán elkezdeni arra tanítani a gyer-
meket, hogy mit szabad és mit nem. Ezt
nem is óvodás korban kell elkezdeni, ha-
nem sokkal korábban.
A kisgyermekek nagyon fogékonyak, fõ-

leg gyermekkorban. Ezért fontos, hogy
minél elõbb hallhassanak Jézusról és mi-
nél elõbb kialakulhassanak az élmények
Istennel kapcsolatban.
Minél idõsebb egy gyermek, annál ne-

hezebb elfogadni, hogy létezik egy olyas-
valaki is, akirõl eddig nem hallott. Sok fel-
nõtt embernek talán ez jelent a legna-
gyobb gondot, hogy mivel azelõtt nem
hallhatott róla, ezért számára nem létezik
Isten, vagy legalábbis nehéz elképzelnie.

Az a gyermek, amelyik már akár a születé-
sétõl kezdve hall Istenrõl, nem nehéz neki
elképzelni, hogy amit mások mondanak
róla az igaz.
Minél korábban hall egy gyermek Isten-

rõl, annál több tapasztalatot szerezhet Is-
tennel kapcsolatban.

� Hogy zajlanak ezek a hittanórák, mit
tudtok átadni a gyerekeknek?
� Ezen játékos-kézmûves (színezünk,

bábozunk, énekelünk�) foglalkozások ke-
retében Isten gondoskodásról, szereteté-
rõl hallhatnak a gyermekek bibliai törté-
neteket. Ezek a történetek és alkalmak
igyekeznek elmélyíteni a gyermekekben,
olyan manapság veszélyeztetett értékeket,
mint a szeretet, tisztelet, megbocsátás,
egymás és mások megbecsülése, mások
megértése, önmagunk és a világ helyes
megismerése. Úgy gondoljuk ezen isme-
retek nélkül a gyermekek a megszerzett
tudásukat vagy fizikai erejüket aligha fog-
ják tudni helyesen használni és az életük
válhat szegényebbé mások megbecsülése
és szeretete nélkül.
Ezek fontos dolgok, éppen ezért szeret-

nénk ebben segítséget nyújtani a szülõk-
nek, természetesen a szülõk együttmûkö-
désével, hiszen elsõsorban mégiscsak
Önöktõl tudják elsajátítani ezeket a gyer-
mekek.
Akkor tehát várjuk azon szülõk és gyer-

mekek jelentkezését, akik szívesen veszik
ezt a segítséget, az alábbi helyszíneken és
idõpontokban:

Alkalmaink:
Szivárvány Óvoda: hétfõ 16:00-16:30-ig
Napsugár Óvoda: szerda 16:00-16:30-ig
Weöres Sándor Általános Iskola (Aradi u.)
alsó tagozatán:
� kedd:13:00-13:45-ig a 22-es teremben.
Weöres Sándor Általános Iskola (Aradi u.)
felsõ tagozatán
� kedd:14:00-14:45-ig a 22-es teremben.
Weöres Sándor Általános Iskola (Pesti úti
lakótelepi) alsó tagozatán:
� hétfõn: 13:00-13:45-ig a logopédia te-
remben.
� csütörtökön:13:00-13:45
� csütörtökön:13:45-14:30
felsõ tagozaton:
� csütörtökön: 14:30-16:15 a logopédia
teremben.

Jézus mondja: � �Mert úgy szerette Isten
a világot, hogy egyszülött Fiát adta, hogy
aki hisz Õbenne el ne vesszen, hanem örök
élete legyen.�

/János evangéliuma 3:16/

Öntudatos ifjúságot akarunk
Bozáné Géresi Anikó református hittanoktatót kérdezte Ecsedi Beáta
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Kilencven évvel ezelõtt, 1917. szeptem-
ber 4-én született az 1956-os forradalom
egyik fõszerep lõje, honvédelmi miniszte-
re és mártírja, Maléter Pál. Kalandos élet-
történet az övé, akár magánéletét, akár a
haza szabadságáért és függetlenségéért
megtett utat tekintve. Nagy Imre minisz-
terelnökmellett õ volt a forradalommásik
népszerû egyénisége. Az egykori honvé-
delmi miniszter özvegyével, Gyenes Judit-
tal emlékeztünk rá.
� Amikor erre a beszélgetésre készültem, elol-

vastam azt az interjút, amelyet a 80. születés-
napon egy hetilapnak adott. Akkori szavai,
gondolatai fegyelmet, büszkeséget és fájdalmat
sugalltak. Mi rakódott rá az elmúlt tíz év alatt
� Azt hiszem, keserûség.
�Miért?
� A nyolcvanadik születésnap azért ne-

vezetes, mert a temetõi koszorúzáson az
akkori politikai elit teljes létszámban kép-
viseltette magát, ugyanígy a pártok is, ki-
véve a Fideszt. Ott volt például a vitézi
rend vezetõje vagy az uram szülõvárosá-
nak, Eperjesnek a polgármestere, egy
szlovák ember, s ettõl meghatódtam. Az
ünnepség Tökölön, az egykori szovjet lak-
tanya elõtti kopjafánál folytatódott.
� Mi lesz az idén?
� Nincs tudomásom semmirõl. Ezért

kezdtem arra emlékezni, hogy mi volt tíz
évvel ezelõtt. Akkor az ország vezetõi talán
még úgy gondolták, illik vagy idõszerû
Maléter Pál emléke elõtt fejet hajtani, és
nem szabad elfelejteni. Annyit hallottam,
hogy a Nagy Imre Társaság emlékülést kí-
ván | tartani szeptember végén Maléter
Pál, Gimes Miklós, Szilágyi József és Vá-
sárhelyiMiklós tiszteletére, abból eredõen,
hogy mind a négyen 1917-ben születtek.
� Érdekes egybeesés. A történelem néha pro-

dukál ilyen véletleneket. Ez zel együtt, vélemé-
nyem szerint, Maléter emlékét nem úgy ápoljuk,
ahogy kellene.
� Az elmúlt húsz év alatt egyetlen kéré-

sem volt: Maléter Pál nem örülne utcának,
térnek, szobornak �mondtam �, de ha egy
méltó katonai objektumot neveznének el
róla, például a Budaörsi úti Petõfi lakta-
nyát, azt biztosan elfogadná. Ezért kardos-
kodtam. Egyelõre sikertelenül. Utoljára
Sólyom László köztársasági elnök úrnak
mondtam el a vágyamat. Tavaly kaptam
egy kitüntetést, de külföldi utammiatt csak
késõbb tudtam átvenni, s akkor módom-
ban állt a Sándor-palotában az elnök úrral
beszélgetni. Nagyon kedves emlékem ez.
� Mit mondott az elnök úr az óhajára?
� Odajött az egyik munkatársa, és arra

kért, írjam meg levélben, hogy mit szeret-
nék, de Sólyom elnök úr leintette, mond-
ván, nem fogja elfelejteni. Ma reggel is be-
mondta a rádió, hogy a Petõfi laktanyánál

nagy a dugó, és csak lassan haladnak a jár-
mûvek. Ilyenkor mindig eszembe jut, iste-
nem, ha azt mondanák: a Maléter lakta-
nyánál... Ezt az egyet szerettem volna.
� Tíz évvel ezelõtt a tököli repülõteretMaléter

Pálról nevezték el, és felállítottak a helyszínen
egy kaput. Volt ott egy repülõezred is. Megvan
ez még?
�Mamár nincs ezred, s a kapu, amelyet

az összes történelmi egyház képviselõje
megáldott, valószínûleg a fémgyûjtõ tele-
pen landolt. El tudja képzelni, hogy élem
ezt meg?
� Mintha Maléter neve, 1956-os vállalása,

politikai credója, mártíromsága halványodni,
látszana, nem csillog úgy, mint 1989-ben. Va-
jon miért?
� Sokszor elgondolkoztam ezen.

Maléter Pált egyik oldal sem tudja hová
tenni. A baloldalnak nem volt illegális
kommunista, hanem Ludovikát végzett
ember az átkosban, horthysta, fasiszta ka-
tonatiszt, a másik oldalnak pedig vörös
kommunista. így látom. Bárhogy csûrjük-
csavarjuk, sok igazság van ebben.
� Leegyszerûsített képlet, de lehet, hogy a lé-

nyeg valóban ez. Tavaly ünnepeltük a forrada-
lom ötvenedik évfordulóját, és nem hallottam,
hogy Maléter-emlékülést tartottak volna. Ahogy
� nagyon örvendetesen � Nagy Imrérõl, a for-
radalom miniszterelnökérõl több konferencián is
megemlékeztek, a honvédelmi miniszter szemé-
lye árnyékbanmaradt. Van példáulMaléter Pál
Társaság? Van Maléter Alapítvány?
�Nincs egyik sem.Azötvenedik évfordu-

ló alkalmával, hála istennek, nekem meg-
adatott, hogymeghívtak több helyre is. Per-
sze külföldön. Voltam Stuttgartban, Karl-
sruhéban, Brémában. Nem a személyem
volt a középpontban, hanem a forradalom.
Ettõl függetlenül mindenhol meginterjú-
voltak, és elbeszélgettek velem, én pedig
örömmel beszéltem Maléterrõl. A meghí-
vást azonban úgy fogadtam el, hogy októ-
ber 23-án föltétlenül itt-; hon akarok lenni.
Elhatároztam, hogy végigjárom azokat a
helyeket, amelyek nekem az ötvenedik év-
forduló kapcsán jelentõségteljesek: életem
egyik legfantasztikusabb délutánját a Bem
téren éltem át, aztán elmegyek a Kilián lak-
tanyához, végül a temetõbe. A programot
délutánra idõzítettem, elkerülendõ a hiva-
talos koszorúzásokat. Addigra azonban
már kitört a zûrzavar. Smivel a belvárosban
lakom, a délutánom azzal telt, hogy az ab-
lakot nyitogattam, és azt néztem,megvan-e
még az autóm. S miközben az ablakot nyi-
togattam, áradt be a könnygáz, úgyhogy
folyt a könnyem. Persze nem csak ezért sír-
tam. Végül is nem voltam sehol.
� Hívták valamelyik hivatalos ünnepségre?
� Nem. Egyetlen meghívást sem kap-

tam. Az operaházba azonban szívesen el-

mentem volna, ahol az októberi ünnepsé-
geken az Antall- és a Horn kormány alatt
mindig jelen voltam. De azóta nem. Néz-
tem a televízióban, hogy kik ülnek ott, és
megkérdeztemmagamtól:Maléter Pál öz-
vegye nem méltó arra, hogy jelen le-
gyen...? Büszkén vallom, hogy igenis mél-
tónak érzem magam erre, mert ápolom
ötvenhat emlékét és az uramét.
� Jó beszélni róla, vagy fájdalom mindig?
� Fájdalom, de jó beszélni róla. Állandó-

an jelen van. Nagyon sokszor elgondolkoz-
tam azon, hogy ha � most már 15 éve �
nem az '56-os Intézetben dolgoznék, vajon
akkor is ennyire napi gondolat lenne a for-
radalom és az uram személye? De azt hi-
szem, akkor is. Mert minden évfordulón,
legyen az születésnap, névnap, házassági
évforduló, húsvét, karácsony, elmegyek a
30l-es parcellába, hiszen harmincvalahány
évig nem mehetett az ember. Nem vagyok
öreg temetõbogár, de ezek az utak fontosak
nekem.A képe ott van a komódon, és idõn-
ként, valamilyen kis közös ünnepünkön �
amely nem nyilvános �, meggyújtok az arc-
képe elõtt egy szál gyertyát. Nem csak a te-
metõben keresem fel, jelen van otthon is.
� És a megpróbáltatások fájnak-e még?
� A hatalom gyûlölete Maléterrel szem-

ben rajtam csapódott le. Nem engedtek el-
helyezkedni, az egyetemrõl kivágtak, két íz-
ben költöztettek el az otthonunkból, csak
1986-ban kaptam útlevelet, pedig minden
évben kértem. Nem akarok hasonlítgatni,
de amikor azt hallottam, hogy Nagy Erzsé-
bet a hatvanas években Svájcban járt láto-
gatóban Gimes Miklós feleségénél, vagy a
Szabad Európa Rádióból megtudtam,
hogy Kopácsi Sándor kivándorolhatott Ka-
nadába, enyhén szólva meglepõdtem. Ho-
gyan lehetséges ez? � tettem fel a kérdést.
Nem értettem. A fél életemet odaadtam
volna egy féléves snagovi együttlétért! A ki-

Nézd meg az órazsebet!Nézd meg az órazsebet!
(Kõ András interjúja Gyenes Judittal a Magyar Nemzet 2007. szeptember elsejei számában)
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szabadultak közül senki sem vette a fárad-
ságot, hogy felkeressen. Ezek az emberek az
utolsó pillanatait látták, miért nem mesél-
tek róla nekem?AmikorMaléter Pál segéd-
munkás özvegyét az emberek felismerték, a
szeretetük kísért. A csodálatos küllemû pa-
rasztember, Nyúl bácsi például így foga-
dott: �Ne féljen fiatalasszony, lesz õ még a
Parlamentben!� Vagy amikor bekereteztet-
tem a fényképét, a képkeretezõ felkiáltott:
�Lesz ez a képmég aNemzeti Galériában!�
Úgy éreztem: akik átélték ezeket az éveket,
vagy hallottak róluk, nem felejtenek.
� Maléter-Pongrátz kérdés. Évekkel ezelõtt

nagy vita folyt a sajtóban ötvenhatos szerepük-
rõl Hogy élte meg ezt a hadjáratot?
� Nagyon nehezen. 1983-ban, halálának

25. évfordulójánKrassóGyörgy kérdezte tõ-
lem: hallottam-e Pongrátz Gergely könyvé-
rõl? A Corvin közrõl hallottam természete-
sen, de név szerint Pongrátzról nem. Aztán
elolvastam a könyvét. Olyan volt az élmény,
mint a fejberúgás. Elõször találkoztamazzal,
hogy valaki gyûlölködve beszélt róla.
� Ez valami elképesztõ volt, fõleg egy olyan

ember tollából, aki vidáman élte az életét nyu-
gaton, s aki a Kádár-korszak megtorló intézke-
déseit nem szenvedte végig itthon. Nem akarom
Pongrátzot halálában sem megbántani, de meg
vagyok gyõzõdve róla: nem tudta elviselni, és
hiúsági kérdést csinált abból, hogy egy párttag
ezredes hírneve � az övé mellett � olyan villám-
gyorsan az egekbe emelkedett. Maléter tényleg
nem harcolt az oroszok ellen úgy, mint Pon-
grátzék, viszont nem tiltotta meg a katonáinak,
hogy ugyanezt tegyék.
� Erre a következtetésre jutott a már el-

hunyt Gosztonyi Péter történész is nagy
hatású, Mondom, tanú vagyok, láttam cí-
mû 1993-ban megjelent írásában.
Azért állítom ezt meggyõzõdéssel, mert

Maléter Pálból sugárzott az emberszeretet,
a humánum, a segíteni akarás, a határozott-
ság, ami ezt a fantasztikus népszerûséget
eredményezte. Felmerül bennem, ha valaki
olyat leír, hogy Maléter kvázi önkezével lõ-
dözte le az Õ embereit, akkor miért vacso-
rázik vele a november 3-i tárgyalásokat
megelõzõen?ÉsmégPongrátz figyelmezte-
ti, hogy a csapdába megy... Dokumentu-
mok árulkodnak arról, hogy �Falábú Jan-
csi� sem az õ karjaiban halt meg, ahogy ír-
ja. 1989-ben, a nagy temetés elõtt, eljött
hozzám egy ember, akit minden bizonnyal
Pongrátz küldött, és megkérdezte tõlem,

hajlandó lennék-e a barátjával beszélgetni.
A válaszom az volt, hogy: nem. Nagyon ké-
remönt � javasoltam ahírvivõnek �,mond-
jamegPongrátzGergelynek, hogy egyet te-
het: fogjon egy szál virágot, menjen ki a
30l-es parcellába, és tegye le Maléter Pál
sírjára. Még egyszer felhívott az illetõ tele-
fonon, ésmegkérdezte: jólmeggondoltam-
e a válaszom. Jól meggondoltam � feleltem
�, nem akarok PongrátzGergellyel találkoz-
ni. Erre a közvetítõ azt válaszolta: ezt még
nagyon meg fogom bánni!
� Mi volt Maléter szemében a legnagyobb

bûn?
� A hazugság. Titokban naivul hittem

például a kirendelt védõrõl is, hogy vala-
mennyire igazat mond. Talán lehet benne
bízni. S õ mindig megnyugtatott, amikor
havonta kétszer-háromszor fölkerestem.
Abban a pillanatban szólni fog, amint tör-
ténik az ügyben valami. Az volt az elkép-
zelésem, hogy ha megindul a per, a kül-
föld tiltakozásával valamit talán elérhe-
tünk. Volt rá példa, mondjuk Obersovsz-
kyék esetében... írt nekem egy levelet a vé-
dõ 1958. június 17-ei dátummal, amelyet
másnap vagy harmadnap kaptam meg.
Azt írta: �Nagyon kérem, keressen fel az
irodámban!� 17-én bemondta a rádió,
megírta az újság, hogy kivégezték õket.
Nem vagyok hisztérikus alkat, de akkor
éppen nem voltam abban az állapotban,
hogy rögtön odamentem volna hozzá. Kö-
rülbelül egy hét múlva azonban felkeres-
tem. Valamilyen módon megtehette vol-
na, hogy fölkészít a történtekre � mond-
tam neki. Megvan a levele, és megvan a
nyugta is, amely igazolja, hogy pénzt kért
tõlem. Pedig kirendelt ügyvéd volt... Nem
volt állásom, és csak részletekben tudtam
a 4000 forintot kifizetni, ami nagy pénz
volt akkoriban. S ez a Révai Tibor nevû
ügyvéd elmondta, hogy Maléter Pál na-
gyon fegyelmezetten fogadta az ítéletét, s
utána közölte vele, hogy a Gyorskocsi ut-
cában letétbe helyezett holmijai között ta-
lál egy takarékbetétkönyvet, amit tekint-
sen honoráriumának. Képzelje él, hogy az
az ember, akinek a szemébe mondják a
halálos ítéletet, azon elmélkedik, hogyan
hálálja meg a kirendelt ügyvédnek a sem-
mit. S amikor azt mondtam: �Ügyvéd úr,
úgy is értesíthetett volna engem a per kez-
detérõl, hogy nekem fogalmam sincs ar-
ról, maga áll a háttérben�. Azt felelte erre:
�Értse meg, nekem gyerekeim vannak!�
� Ferenczy Béni szobrászmûvész özvegyének

otthonában láttam egyszer egy iratgyûjtõt,
amelyre ez volt ráírva: �Kincseim, néha bele-
nézni�. Tudom, hogy egymásnak írt leveleik
nagy részét a házkutatáskor elvitték...
� Azért maradt valamennyi.
� Ezeket néha elõveszi, vagy maradtak olyan

személyes tárgyai, amelyek sokat jelentenek?
�Ez is egyik gondom, hogymi lesz a sor-

suk. Az emberi élet véges. Nem akarok er-
rõl beszélni, de gondolni kell rá. Gyere-
künk nem lett, neki az elsõ házasságából

van három gyermeke, akik Amerikában
élnek. Egyiküknek sincs utódja. Hála is-
tennek állandó kapcsolatban vagyok if-
jabb Maléter Pállal, és már eljuttattam ne-
ki azt a pecsétgyûrût, amely a nemesi csa-
lád egyik ékessége és öröksége. A forrada-
lom alatt az uramnál maradt, az órazseb-
ében felejtette. Egy elszakadt, malteros
egyenruhában, amelyet késõbb a Hadtör-
téneti Múzeumnak adtam. Október 30-án
jött elõször haza, és akkor öltözött át egy
másik ruhába. Amikor a börtönben má-
sodszor tudtunk beszélgetni, és az õr ép-
pen az ablakhoz ment, odasúgta: "Nézd
meg az órazsebet!" Ésmegtaláltam az elre-
pedt kövû pecsétgyûrût. Vagy volt egy pi-
pája. Kié legyen? Vigyem el Amerikába?
Magyarországon kellene maradnia. Nem
Magyarország mártírja? Ha már hõsnek
nem fogadják el. Volt az íróasztalán egy
bronzplakett Széchenyi István képével, s a
felírás rajta: �Merjünk nagyok lenni!�
Nem egyértelmû ez? 1944-ben úgy gon-
dolta, harcolnia kell azok ellen, akik szö-
vetségesnek mondják magukat, de meg-
szállták a hazáját. S bár fölszabadítóknak
fogadta el a szovjeteket, 1956-ban azon-
ban hozzátette: �Igen, úgy néztem õket,
de 12 év után nincs az a hadsereg, amelyik
felszabadító lenne � az megszálló hadse-
reg. S ez ellen hajlandó vagyok harcolni.�
� Nemrégiben riportsorozatot írtam a rádió

archívumáról, és a rádiós kollégák megismertet-
ték velem Maléter hangját. Határozott hangra
emlékezem, katonás és mégis egyedi megszóla-
lásra. Különös érzés volt hallani õt annak fé-
nyében, hogy ismerjük az életútját.
� A felvételt õrzöm én is. Felhívás mun-

kára. Igen, benne van a határozottság, de
benne van az is, hogy nem szeretett szere-
pelni. Kicsit a feszélyezettségét érzem ki
belõle. Nagyon szerette az embereket, sze-
retett velük foglalkozni, segíteni õket,
ezért mondom mindig, hogy nagyszerû
orvos vált volna belõle, mert annak indult.
� Eljátszottam azzal a gondolattal, hogy a

parlamenti ülés kellõs közepén a 90 éves
Maléter Pál megjelenik a telt széksorok között,
lesétál a lépcsõn, és körbehordja a tekintetét. Mi
történne? Megijednének? Tapsolnának? Élje-
neznének? Vagy gyorsan kiszaladnának a ház-
ból a képviselõk?
� Azt hiszem, csak meghökkennének.

Mint ahogy a beszélgetés elején mond-
tam: nem tudnák hová tenni. Tehát nem
tudnák, hogy most hogyan viselkedjenek.
Örüljenek vagy pfujoljanak? Éltessék vagy
a pokolba küldjék?
Már kikapcsoltam a magnetofont, amikor

Gyenes Judit arról beszélt, hogy 1958. június
16-a után is, minden születésnapon ajándékot
vett az urának, és a születésnapi kártyát néhány
sorral megtoldotta. Egy alkalommal Shakes-
peare-szonetteket ajándékozott neki. A költõ írja:
�Az vagy nekem, mi testnek a kenyér / S tavaszi
zápor fûszere a földnek; / Lelkem miattad örök
harcban él, Mint a fösvény, kit pénze gondja öl
meg�. Itt van kinyitva a könyv.
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Miért választ nevet egy iskola?
Talán azért, hogy megtiszteljen egy ki-

emelkedõ, gazdag életmûvet, vagy,
mert az intézményt akarja megtisztelni
egy példás életmû viselõjének névjegyé-
vel.
Olykor mind a két szándék együtt ér-

vényesül. A múlt tisztelete, a jelen hét-
köznapiságán felülemelkedni tudó aka-
rat és a jövendõ reménysége, egyszerre
adja meg a választ.
Az iskola a múlt megküzdött értékeit

a jelenben felmutatva a jövõnek szolgál.
Változó feltételek között az állandósult
értékek közvetítõje, névadója, pedig
minden koron át a mûveltség gyarapí-
tója, az erkölcsiség és a példamutató
emberség védjegyének hordozója. Az
elmúlt 5 évben az iskola feltételrendsze-
rében jelentõs elõremutató és ösztönzõ
változások történtek. Intézményünk
környezete az eltökélt fenntartói szán-
dékok révén megújult, eszközállomá-
nya felfrissült, korszerûsödött.
Ezek a változások, a korszerû szakmai

feltételek kialakításának reménye és
ígérete sugallja nekünk, hogy remény-

séges idõszak jött el városunk oktatás-
ügyének történetében.
A megszépült városközpont, az iskola

a ma és a holnap reményével él itt
együtt a közelben még álló, a falu rég-
múltjának titkait õrzõ régi házakkal. Ez
az állapot sugallta nevelõtestületünk-
nek azt, hogy kihasználva a mostani vál-
tozások felhajtóerejét, adjunk új nevet
iskolánknak.
A névadáshoz sok új, a pedagógiai

munkát segítõ értékes és emlékezetes
mozzanatot köthetünk. Nemkülönben
hivatásunk és munkánk helyi megbe-
csülésének, lelkünknek oly jólesõ bizo-
nyítékait. Ehhez kerestük és találtuk
meg azt a személyt, Weöres Sándort, aki
eszményeinket, büszkeségünket és hiva-
tásunk sugallta emberi értékeink lénye-
gét is hordozza életével.
Munkássága, keze írása azt sugallja

nekünk, hogy õ nincs messze. Uj száza-
dunkba is belépett velünk és az ország
sok-sok intézménye hitelesíti nemes
szándékait az O nevével. A névfelvétel-
lel a Tököli Általános Iskola új fejezete
kezdõdik el! Giczi Miklós igazgató

Gondolatok iskolánk névadó ünnepére
2008. szeptember 1-étõl Tököl város általános iskolája felveszi Weöres Sándor nevét
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Névadónk tiszteletére, vitéz Mikecz Kál-
mán Huszár Bandérium, emléktúrát szer-
veztünk a Csepel sziget területén.
A reggeli esõ átalakította a tervezett

programot, de a déli napsütés már lóhá-
ton ért bennünket. Emlékeztünk az elsõ
Árpád kori ménes megalapítására, vala-
mint az 1848-as Szabadságharcban I. és II.
világháborúban hõsi halált halt honvédek-
re és huszárokra.
A megemlékezés a Tököli Hõsök terén

vette kezdetét majd személygépkocsival
Szigetújfalu és Ráckeve településeket ke-

restük fel. Szigetszentmárton és Szigetcsép
községeket már lóháton látogattuk meg.
A 2. nap: Halásztelek, Szigetszentmik-

lós, Szigethalom településeken felállított
emlékmûveknél katonai tiszteletadás mel-
lett mécsest gyújtottunk és emlékeztünk a
hõsökre. A túra zárása a Tököli Polgármes-
teri Hivatal elõtti téren huszár díszszemlé-
vel fejezõdött be. Ahol ünnepélyes keretek
között köszöntük meg a részvételt, és avat-
tuk fel új huszárainkat.
Támogatóink:
Tököli Önkormányzat, Szigetszentmik-

lósi és Csepeli McDonalds, Szitár Tivadar
barkácsszaküzlet, Pisti virágbolt, Barits
László gazdabolt, Fikó Kft., HMHadtörté-
neti Intézet és Múzeum, Magyar Huszár-
és Lovas Hagyományõrzõ Társaság, Fábi-
án Károly Szigetszentmárton, Sárácz Lajos
Szigethalom.
Támogatóinknak ezúton köszönjük a

segítséget.

Bõvebben: www.mikeczbanderium.hu
oldalon.
Tel.: 06-20/341-4521

Kiss László ha.õ. hu. hadnagy

Katonai tiszteletadásKatonai tiszteletadás

1993-banMik-
sics István ado-
mányozott a
temetõbe keresz-
tet, amelyet Mik-
lós Imre, egykori
tököli plébános
szentelt fel. A ke-
reszt a tököli
rendszerváltás
egyik jelképévé
vált. Megszüntet-
te a hiányt, ame-
lyet a régi rend-
szer tiltása oko-
zott.

Most új kereszt került a régi helyére!Ne-
mes Ferenc szigetújfalui faragómûvészt
kérte Hoffman Pál polgármester és Ger-
gics Illés Pénzügyi, Településfejlesztési és
Ügyrendi Bizottság elnök egy teljesen
Tökölhöz köthetõ alkotás létrehozására.
A Tököl története iránt érdeklõdõk

tudják, IV. Béla miseruhát ajándékozott a
templomnak, melyet a Nemzeti Múze-
umban õriznek. Ennek hátoldalán ke-
reszt alapon látható egy szinte csonkolt
életfának mondható kereszt, a megfeszí-
tett Jézussal. Nemes Ferenc gyönyörû al-
kotással tett eleget a felkérésnek. Az új ke-
resztet Mindenszentek Napján közel száz
katolikus hívõ elõtt szentelte fel Papp
László plébános.

ÚJ POLGÁRMESTERÚJ POLGÁRMESTER
KLEIN RÖNNAKLEIN RÖNNAUBANUBAN

Dietrich
Herms urat
választották
meg Klein
Rönnau pol-
gármester-
ének.
Herms úr

személye ga-
rancia a Tö-
köl és Klein
Rönnau kö-
zötti kapcso-

latok megmaradására, hiszen több al-
kalommal járt Tökölön. Õ vezette a
Négy Nemzet Táborában legutóbb ná-
lunk járt német fiatalokat is.
A CDU teljes siekrt aratott a válasz-

táson, hiszen 11 képviselõt adnak. A
testület tagjai is fontosnak érzik a part-
nerséget, s mindentmegtesznek a kap-
csolatok erõsítéséért.
Margret Schlüter, korábbi polgár-

mesterasszony több évtizeden át dolgo-
zott Klein Rönnauért. Mint a szeptem-
beri tököli látogatáson elmondta, bízik
a baráti és a hivatalos kapcsolatok to-
vábbélésében. Személyes öröme, hogy
az új testületben lánya, Monica
Schlüter is bizalmat kapott.
Margret Schlüter asszonynak és

Horst Schu-
rad alpolgár-
mester úr-
nak, akik se-
gítõkész oda-
adó munká-
jukkal gyak-
ran és szíve-
sen segített
Tökölnek ,
m e g é rd e -
melt,nyugodt
pihenést kí-
vánunk. Tö-
köl képvise-
lõ-testülete a
k o r á b b i
T ö k ö l é r t
Emlékérem
átadásával fe-
jezte ki mun-
kájuk iránti
köszönetét.

Tököli Kereszt

NemesFerencfafaragó
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ÁÁTTVVÁÁLLTTOOZZÁÁSSOOKK
Eltérõ léptékû változásokat mutatnak a képek az Aradi utcai iskolában. Giczi Miklós iskolaigazgató úr és Korek Györgyné tanárnõ

szervezésében önkormányzati forrásból, a BETON EPAG támogatásával, a Mészáros kölcsönzõ segítségével, Miklovicz Gábor vállal-
kozó felajánlásaival és Patkó Tibor tervei alapján elkészült az Aradi utcai iskola belsõ udvarának burkolása és kialakítása. A virágok-
kal, ülõpadokkal kialakított tér egész biztosan kedvelt helye lesz a szüneteket szabadban töltõ diákoknak.
Köszönet a Miklovicz, Vanczó, Bondor, Patkó, Pokornyi, Tarsoly, Cseh, Kesztyûs, Jobbágy szülõknek és Kovács Zsoltnak.

Elkészült a Nagy-Dunapart
sóderbánya elsõ részének

rekultivációja a "tó" és a part-
szakasz rendezését Lerner

János vezette munkabizottság
fogta össze. A horgásze-

gyesület tagjai aktívan részt
vettek a számukra is fontos

terület rendezésében.

A figyelem középpontjába került a tökö-
li bevásárló központ.
A mindennapi élethez kapcsolódó szol-

gáltatásokat is magába foglaló komple-
xum egy kicsit már a jövõ fejlesztése.
A Tesco-Global 122 üzletet mûködtet,

közülük 76 hipermarket. Egy év alatt 11
hiper, 9 szuper, és 3 S-market boltot nyitot-
tak.

A hazai CBA komoly versenytársa a kül-
földi cégeknek, ami Közép-Európában
elég ritka. A nagyáruházláncok fejlesztése-
ivel párhuzamosan csökken az önálló kis-
boltok száma és piaci részesedése.
Tökölön is komoly mérlegelés elõzte

meg a fejlesztéseket, mert a Képviselõ-tes-
tület pontosan ismeri és mérlegelte is a
várható változásokat. Azonban a verseny
nemcsak az üzletek, hanem a települések
között is erõs és kíméletlen. Számunkra
kedvezõbb, ha ez a beruházás itt Tökölön,
s nem Halásztelken vagy Szigetszentmik-
lóson épül meg.
Dönthettek volna az elutasításról is,

csakhogy akkor az megépül az út másik
oldalán, szigetszentmiklósi vagy halásztel-
ki területen és a bevételi lehetõségektõl el-
esik Tököl. A helyi adóbevételek megszer-
zésében különbözõek Szigetszentmiklós,
Dunaharaszti, Halásztelek vagy Tököl le-
hetõségei. Az M0 autóút közelsége sok
munkahelyet és magas adóbevételt ered-
ményez az autópálya vonalában.
A jövõ év lesz az önkormányzatok leg-

nehezebb éve, de a fejlesztésekrõl nem
mondunk le. Takarékosmûködés, új beru-
házásokból adódó bevételnövelés, pályá-
zatok a recept a talpon maradásra.
Megszorítások ide vagy oda, ott, ahol

milliárdos helyi adóbevételekkel számol-
hatnak, nem lesz gond a jövõben sem. A
városok súlya és önállósága a pályázatok-
nál is versenyelõnyt jelent. Tököl állja a sa-
rat, s bár a helyi adó bevétel mértéke nem
mérhetõ az említettekhez (hogy Százha-
lombatta 13 md Ft-os költségvetését ne is
említsük), a lehetõségekmegteremtésében
és kihasználásában felvesszük a versenyt.

Tesco Tökölön
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A KMRFT 86 mFt-ot ítélt meg Tököl-
nek a �városközpont� beruházás megva-
lósítására. AMester u. � Piac tér � Kossuth
L. utca közötti terület a tervek szerint új
parkokkal, járdákkal, zöldfelületekkel kis-
városi arculatot teremt. A tehergépkocsik,
nehézgépjármûvek elterelésével szinte sé-
táló utcai hangulat alakulhat ki. A pályá-
zat sikere utáni öröm kétszeres, hiszen
kezdetbenTököl, illetve a hozzánk hason-
ló nagyságú települések nem is szerepel-
tek a pályázati kiírás tervében. A települé-
si összefogás s az, hogy a Fejlesztési Ügy-
nökség megfogadta az észrevételeket, le-
hetõvé tette a pályázat beadását Boda Ilo-
na tervezõ, aki családi kötõdése révén sze-
mélyes ügyének tekinti a tervet, a rendkí-
vül rövid határidõre is látványos anyagot
készített.

86 milllió forint
a város-
központra

46mFt támogatást kapott
a szennyvíztisztító bõvítése

Tököl gesztorságával Halásztelek és Szigethalom közösen pályázott. Az elkészülõ
tervek remélhetõleg megalapozzák a kb. másfél milliárd forint összegû beruházási
pályázat sikerét is. Az elsõ forduló sikere erõsíti reményeinket, de bizony addig még,
hogy stílszerûek legyünk, sok víz lefolyik a dunára.

A tervezõ cég kiválasztása, a projekt menedzsment összeállítása, a kommunikációs
és közbeszerzési feladatok s a könyvvizsgáló cégmegtalálásamellett a legnagyobb fel-
adat a tulajdonos önkormányzatok társulási megállapodásának a tetõ alá hozása., s
Szigetcsép, Szigetújfalu bevonása.

Élmég a remény a GAMESZ épület
tetõtéri bõvítésére

és átalakítására beadott pályázatban. A beruházás lehetõvé
tenné aGyerekjóléti Szolgálat kulturált elhelyezését. A pályá-
zati anyag a tervek megvalósítását mintegy 42 mFt-ban jelö-
li meg. A Képviselõ-testület 4,2 mFt saját forrás biztosítását
vállalta, ehhez 37,8 mFt megítélésben bízunk.

Elutasították a Csépi úti Szivárvány Óvoda felújítá-
sára, tetõtéri bõvítésére készített pályázatot

A 70 mFt körüli beruházást a város képtelen saját forrásból
megvalósítani. A további pályázati lehetõségekre készülve azon-
ban a legsürgõsebb belsõ munkák egy részét 7,5 mFt nagyság-
rendben elkészítjük. Már most folyik a gyerek illetve felnõtt
mosdók és zuhanyzók felújítása a bontás után a vízvezeték cse-
réjét elvégezték, a burkolással folytatják a munkát.
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Több évszázados hagyományt elevení-
tetek fel a katolikus tököli hívek július 26-
án, szombaton.
Negyed hatkor indultak el gyalogosan

zarándokmenetben a gáton. A katolikus
templomtól a kápolnáig tartó utat Rad-
nics Zoltán tököli származású kecskeméti
paptanár vezetésével végig énekelte,
imádkozta a mintegy ötven hívõ.
A szabadtéri misék megszokott helyszí-

nén már közel kétszázan várták a csopor-
tot. Az egyházi énekkar vezetésével áldott
hangulatú szentmisét celebráltak Radnics
atya és paptársai.

Az elgondolkodtató prédikáció gondo-
latain sokáig töprenghettek a híves, mert
a Nietzsche-i tagadástól: �Isten halott�,
bizony nem könnyû eljutni az "Isten ben-
nünk van" bizonyosságáig.

Szent István nap, magyar megmaradás
Gyönyörû, napsütéses idõvel jutalmazták az égiek az augusztus 20-ai szabadtéri szentmise híveit. Papp László plébános úr hagy-

ományos szertartás szerint a szentmisét követõen áldotta meg az új kenyeret, s szentelte meg a bort. A több mint 200 hívõ meghitt
agapé keretében beszélgetett, emlékezett Szent Istvánról, az idõsebbek egykori tököli ünnepekrõl. Bizonyára sokakban megmaradt a
legörömtelibb nemzeti ünnep méltatása. A sikeres magyar és katolikus megmaradás napján a gyász és a bukás szomorúsága nélkül
büszkén emlékezhetünk valamennyien.

Kellemes nyári este a
Prekovaccal

Megkegyelmezett az idõjárás a zenei
sorozat szervezõinek. Délutánmég esett az
esõ, est 8-ra azonban már finom nyári,
Duna illattal teli levegõ várta az érdek-
lõdõket a Millenniumi Parkban. No és a
Prekovac Együttes. A zenekar nevében
Ágics István és Joszkin János köszöntötték
a hallgatóságot.Hamisítatlan tököli, illetve
horvát, dalmát dallamok szólaltak meg
hangszereiken. A budakalászi zenészekkel
megerõsített csapat összeszokott, profi
hangzásúmuzsikája még a lábakat is meg-
mozgatta. Ahallgatóság közül a bátrabbak,
elsõsorban a hölgyek méltósággal járták a
kólót. A hangulatos belsõ tér, a megvilágí-
tott templommal a háttérben, szinte idilli
hangulatúvá tette a koncertet.

Zarándoklat és szentmise az Anna-kápolnánál
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2008. júniusában a Magyar Máltai Szeretetszolgálat Tököli
Csoportja 18. gyermeknyaraltatását szervezte és valósította
meg. A tököli lakosok talán évrõl évre emlékeznek az õsz táján
megjelenõ kis cikkekre, mely arról tudósít, hogy egy csapat lel-
kes felnõtt 30-35 gyerekkel elmegy Tihanyba, hogy e gyerme-
kek számára egy felejthetetlen
balatoni nyaralást varázsoljon.
Szó szerint varázsoljon, hiszen
aki egy csipetet is belelát e ké-
szülõdésbe, vagy részt vett ben-
ne segítõként, az tudja, hogy
milyen nagy szervezési, gyûjtési
munka van mögötte. Köszönet
ezért mindazoknak, akik a
hosszú évek folyamán segítettek
bennünket, akár anyagilag,
akár természetbeni adomány-
nyal, akár azzal, hogy szabad-
idejükbõl áldoztak a rászoruló
gyermekekre.
Az emberi életben, s egy szer-

vezet életében is 18 év nagy idõ,
egy generáció felnõtt. A Máltai
Szeretetszolgálat 1989-es mag-
alakulása idején mi voltunk lelkes fiatalok, s gyermekeink óvo-
dás, kisiskolás korúak. Mára felnõttek. Óhatatlanul felteszi az
ember magának a kérdést: jól neveltem-e, át tudtam-e adni
gyermekeimnek, ami fontos az életben? (pl. a másokkal törõ-
dést, az áldozatkészséget?)
Amikor az idei nyaraláson körbenéztem, pozitív választ tud-

tam adni erre a kérdésre, hisz a mi gyerekeink, s évfolyamtár-
saik, barátaik a kísérõ felnõttek. Valamit megéreztek abból a
csodálatos érzésbõl, hogy jobb adni, mint kapni. S hogy a
gyermekek hálásak mindezért. S ha nekem jó sorom van, el-
gondolkodhatok azon, hogy segítsem-e, felkaroljam-e azt, aki-

nek nem adattak lehetõségek, vagy nem tudott élni vele, mert
nem látott normális mintát az életében. (Mert azt ugye egyi-
künk sem gondolja, hogy van esélyegyenlõség?) S érdekes
módón ettõl az adományozástól nemhogy szegényebb lennék,
hanem gazdagodom lélekben, szeretetben, ami örömet hoz a

mindennapjaimba.
Öröm volt tehát látni ifjain-

kat, adjon nekik a jó Isten erõt,
kitartást, s kívánom, ne szür-
küljenek bele a hétköznapok-
ba, soha ne veszítsék el hitüket,
hogy jót tenni érdemes és meg-
éri (nem csak a túlvilági mérce
miatt).
Most pedig hadd soroljam

azokat, akik évek óta hûségesen
segítenek minket anyagilag is,
köszönet érte még egyszer. Is-
ten áldása legyen munkájukon:

Tököl Önkormányzata,
Szigetmobil Kft. � Szilágyi Já-
nos, Beton Epag � Bagi István,
Benkovics Antal � Dunagép,

Megyeri Richard, Szilágyi Simon, Dr. Szilágyi Cecilia, Malaczkó
Péter, Guthné SchneiderMária, Tomicsek János, Kõszeri Gyula,
Ágics Szilvia � kozmetikus, Tresser Teréz, Hajker Bt, Áchin
Jánosné �Marica Vasbolt, LLJ Bt., BagyóMárton és Szilágyi Pál
méhészek, Ziti fagyizó, Sárácz Ágnes, Sovány András, Schneider
Anikó, Zsoldos József, Ágics Péter (Kanyara), Török Csaba, s
többen, kik nem járultak hozzá nevük nyilvánosságra hozatalá-
hoz, valamint idõs nénik, akik süteményt sütöttek a
gyerekeknek.
Tisztelettel:

Máltai Szeretetszolgálat Tököl

Nagykorúak lettünk�

Tököl jóhírét vitték szerte a világba
azok az együttesek, amelyek részt vettek
a Summerfest programjában. Így foglal-
ta össze gratulációját Mucsi János, a Du-
na Mûvészegyüttes vezetõje a gálamûsor
köszöntõjében.
Szólt arról is, hogy bíztatóan alakul az

általa vezetett Duna és aHalász László ál-
tal vezetett Tököli Délszláv Táncegyüttes
közötti együttmûködés.
Ezt bizonyította a két csoport Tunéziai

vendégszereplése is, melynek igen nagy
sikere volt.
Szólt arról az érdekes küldetésrõl is, amely itt-

hon a nemzetiségi hagyomány megjelentetésé-
ben külföldön a magyar folklór bemutatásában
jelentkezik. Hoffman Pál polgármester köszön-
tõjében utalt a kezdetekre, a Szent Istváni ered-
ményekre. A mindenki által ismert ünnepi üze-
netek helyett a gyarapodás, a teljesítmény, az
összetartozás gondolataira fûzve megemlékezé-
sét.
Tököl fejlõdõ, gyarapodó város, amelyet a

közösségei, rendezvényei mint a Summerfest

tesznek összetartozóvá. Örömét fejezte ki a fia-
talok nagy érdeklõdése miatt, s annak a remé-
nyének adott hangot, hogy életre szóló élmé-
nyekkel gazdagodnak. Büszke tököli felnõttek-
ké válnak. Személyes köszönetét fejezte ki Ha-
lász Lászlónak, s minden segítõnek és támoga-
tónak.
A hosszú útról érkezõ vendégek remek han-

gulatú estekkel gazdagították a programot. A
folklór gálát mint eddig is, számtalan más
program színesítette.

NNeemmzzeettii ééss nneemmzzeettiissééggii hhaaggyyoommáánnyyookk aa SSuummmmeerrffeesstteenn
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2008. 06. 30. � 07. 07. között megren-
dezésre került a Tököli Általános Iskola és
a Zágrábi Precko Általános Iskola közötti
diákcsere program keretében, a horvát
nyelvi tábor.
Helye: Tököl�Visegrád
Résztvevõk száma: 22 zágrábi tanuló, 2

felnõtt kísérõ, 20 tököli tanuló, 3 felnõtt
kísérõ. A két iskola szakmai találkozóján
részt vett testvériskolánk igazgatója,
Zágráb város Oktatási Bizottságának
képviselõje, valamint a Horvátországi
Pedagógiai Intézet szakmai irányítója.
A táborozás során megvalósult pro-

gramok: Visegrád
Június 30. 13.00 órakor találkozás vendé-

geinkkel

Idõutazás õseink korában - íjászat
Július 01. Ismerkedés Visegrád történelmi

emlékeivel
Bobpálya � bobozás

Július 02. Városnézés Esztergomban
Strandolás

Július 03. Strandolás Esztergomban
Július 04. Túra a környezõ hegyekben
Délután utazás hajóval Budapestre. Esti
programok: nyelvi játékok, daltanulás,
sportjátékok.
Tököl
Vendégek szállása Halásztelken, diákott-
honban.
Július 05. Kirándulás Budapestre

Parlament látogatás
Ebéd a McDonald's-ban

Állatkerti séta
Július 06. Délelõtt úszás a Tököl városi

Uszodában
Ebéd a családoknál

Délután lovas kocsizás a tanulók részére
Szakmai találkozó a két iskola vezetõi,
tanárai és a vendégek részvételével.
Este vacsora a tanulók és a meghívott
vendégek részvételével.
A programmegkezdése elõtt tájékoztat-

tuk a szülõket és a tanulókat a Magyar
Nemzeti és Etnikai Kisebbségekért Köza-
lapítványtól kapott támogatásról.
A megvalósult programok hozzájárul-

tak a horvát nemzeti kisebbséghez tartozó
tanulók nyelvi kultúrájának fejlesztéséhez.
A két iskola közötti szakmai találkozó
irányt mutat a következõ tanév oktatási
feladataihoz.
Köszönjük a programmegvalósításához

nyújtott anyagi támogatást.
Dobóczky Józsefné szervezõ

��ÉÉvvttiizzeeddeess bbaarrááttssáágg��
hhoorrvváátt nnyyeellvvii ttáábboorr

A �Négy Nemzet Tábora� idén nyáron
Lengyelországban, Pszczyna városában ke-
rült megrendezésre. Gyerekeink körében
az érdeklõdés, szokás szerint, most is nagy
volt, alig várták, hogy újra találkozhassa-
nak német, horvát és lengyel barátaikkal.
Vendéglátóink érdekes, változatos prog-

ramot állítottak össze, az idõjárásfelelõssel
azonban nem mindig voltak jóban. /Né-
hányszor bõrig áztunk./
A polgármesteri fogadás után Pszczyna-

val ismerkedtünk, jártunk a vadaspark-
ban, a mini skanzenban, és a történelmi
belvárosban.
Kirándultunk a Beszkidekben, a téli

sportok és hegymászók paradicsomában.
Voltunk több száz éves, ma már csak a

látogatók miatt üzemelõ, kizárólag szûk
vizi úton bejárható aranybányában, Meg-
csodáltuk Wieliczkát, ahol több órát ba-
rangoltunk a föld alatt, megdöbbentõ
mélységben. Sétáltunk Krakkó utcáin, de
a Vavel-t most sikeresen védte tõlünk az
õsi sárkány. A tóparti vízi centrumban mi
voltunk a legjobb evezõsök, de röplabdá-
ban sem maradtunk alul.
Minden csoport bemutatta a saját váro-

sát, országát... Nagy sikerrel zártuk a �Ma-
gyar Nap�-ot, amelyen angol és német
nyelvenmeséltünk hazánkról és városunk-
ról. Megismertettük a tábor lakóit Tököl
történelmével, az itt élõ emberek életével,
szokásaival. Megtanítottunk nekik egy
magyar mondókát és egy dalt, melyeket
azután a búcsúesten el is énekelt az egész
tábor.
A búcsú megint nehéz volt, így minden-

ki alig várja a következõ találkozást jövõre,
Németországban.

Négy Nemzet TáboraNégy Nemzet Tábora
Lengyelország, 2008. augusztusLengyelország, 2008. augusztus
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A Barátság Horgász Egyesület idén is
megrendezte hagyományos horgászverse-
nyét augusztus 9-én. Az érdeklõdés óriási
volt, a nevezéseket július 31-ig adhatták le
a jelentkezõk. Két kategóriában - felnõtt-
ben 42, gyermekben 5- összesen 47 ver-
senyzõ mérte össze tudását. A hat órai
gyülekezést eligazítás, regisztráció, hely-
sorsolás követte. Egy kis "melegítõ" bevé-
tele után etetés következett, majd 7 30 -tól
11 30-ig a várva várt verseny.
A sikeres halfogás érdekében a verseny

hetének elején 10 q pontyot telepítettünk

a Bányatavakba. Az idõ haladtával innen
is onnan is jöttek a hírek a szép halfogás-
okról. Akinél kapás sem volt, egy kicsit sa-
vanyúnak találta a szõlõt. A kifogott pon-
tyok mérlegelése folyamatos volt, majd a
halak visszakerültek a tóba ( a kifogott ne-
mes halak közül a sikeres horgászok csak
1 példányt vihettek haza ). A verseny vé-
gén a fogások összesítését követõen ered-
ményhirdetés következett. Ekkorra már
elállt az egész délelõtt szemerkélõ esõ is.
Az eredmények igazolták a haltelepítés

hasznosságát. Mindkét kategóriában az
I.-II-III. helyezett, valamint a legnagyobb
és a legkisebb hal kifogója részesült elis-
merésben. A díjazottak gazdag tárgyjutal-
mak vagy vásárlási utalvány közül választ-
hattak.
A jutalmakmellett oklevél és érem illet-

te a sikeres ( és szerencsés) horgászokat.
Az elismeréseket Hoffmann Pál Polgár-
mesterÚr és aHE vezetõ adták át. Felnõtt
kategóriában

I. Cziráki István lett a �mesterhorgász�
22,80 kg-os eredménnyel, II. Ágics Antal,
III. Kiss István
Gyermek kategóriában I. Makula Péter,

II. Gereben Gábor, III. Rozgics István
A nagyon jó hangulatú nap egy gaszt-

ronómiai meglepetéssel folytatódott. A
természet lágy ölén megsokszorozódik az
ember étvágya, így óriási sikere volt Tóth
Lajos mestermûvének a lábszárpörkölt-
nek, amit egy sör kíséretében a kifejezet-
ten ilyen célokra vásárolt sörsátrakban ké-
nyelmes asztalok mellett ülve fogyasztot-
tunk el.
Élményekben gazdag szép nap volt.

Ráckevei Károly HE titkár

Népies fogatok
I. Nagy Mihály
II. Marlin László
III. Müller János
IV. Firnigel György
V. Viszlai Mihály
VI. Katona György

Szinkronhajtás
Egyesfogatok
I. Szabó Károly
II. Marlin András
III. Müller János

Kettesfogatok
I. Zámbó István
II. Gnyálin János
III. Ágics Antal

Vadászhajtás

Egyesfogatok
I. Dragovics András (Kofás)
II. Müller János
III. Szabó Károly

Kettesfogat
I. Semlyén Attila
II. Erdõdi Sándor
III. Zólyomi László

Akadályhajtás
Egyesfogat
I. Szabó Károly
II. Dragovics András (Kofás)
III. Müller János

Kettesfogat
I. Vadócz Zsolt
II. Kovács Zoltán
III. Vida Károly

Tököli sikerek a
Lovas Fesztiválon
Tizenhat éve építette a Tököli

Lovasklub a Képviselõ-testülettõl hasz-
nálatra kapott Vásártéri pályát.
Tizenhat évminden tapasztalata ben-

ne volt a verseny szervezésében, s a ta-
gok lelkesedése is régi maradt. Hátas
lovak, népi fogathajtás, kettes fogatok
mérték össze tudásukat. A színvonalas
küzdelmeket több száz nézõ szurkolta
végig, s a helybeli ismerõsök bíztatása
mellett a vendég hajtók teljesítményeit
is megtapsolták.
A legnagyobb tapsot a leköszönt el-

nök, Szabó Károly kapta, aki mosolyog-
va vette át a régi-új elnök Marlyn And-
rás és Hoffman Pál kezébõl a díjakat.

A teljes eredménylistát késõbb termé-
szetesen közzétesszük.
Gratulálunk a szervezõknek, köszön-

jük a batárságból Tökölön versenyzõ
fogathajtók megjelenését.

Jövõre, együtt, ugyanitt!

HorHorgászverseny 2008gászverseny 2008

Tököli Lovas Napok eredményei
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Összetartozás és érdekvédelem
Sok megoldandó feladattal, sok-sok

örömmel a hátunk mögött telt el ez a tíz
év. Idézzükmost fel néhány percben ezt az
eltelt idõszakot:
1998. július 17-én alakultunk meg 41

fõvel. Nagyon sok segítséget kaptunk az
induláskor, még a Tököli Tükör hasábjain
is beszámolhattunk alakulásunkról.
Itt köszönném meg Hoffman Pál pol-

gármester Úrnak az induláskor nyújtott
segítségét.
2001. decemberi közgyûlésen elfogad-

tuk, hogy önálló közhasznú egyesületté
alakultunk, mely szándékunkat a Pest Me-
gyei Bíróság 2002. január 3-án határozatá-
val törvényesítette.
Egyesületté alakulásunkban és közhasz-

nú szervezetté válásunkban sokat segített,
itt volt és itt van velünk Dr. Vass Lucia al-
polgármester asszony, akinek itt is köszö-
nöm segítségét.
Jelenleg 263 fõ tagunk van. 2 fõ párto-

ló tagunk: Farkas Mónika és Csurcsia Pé-
ter. Tagjaink többsége tököli lakos, de van
Szigethalomról 6 fõ, Dunaharasztiról 3 fõ,
Halásztelekrõl 1 fõ, Szigetcséprõl 1 fõ,
Makádról 3 fõ tagunk.
Egyesületünk jogi személyiséggel ren-

delkezõ közhasznú társadalmi szervezet,
tevékenységünk: egészségmegõrzést, be-
tegségmegelõzést, gyógyító-, egészség-
ügyi-, rehabilitációs, szociális, családsegítõ,
nevelést, oktatást, ismeretterjesztést és ké-
pességfejlesztést segítõ, kulturális, moz-
gásfogyatékos gyermekek és ifjúsági sze-
mélyeket támogató, a fogyatékos emberek
emberi és állampolgári jogait védõ, spor-
tolását segítõ tevékenység.
Egyesületünk célja a mûködési terüle-

tén élõ mozgásfogyatékos (mozgássérült,
mozgáskárosodott) emberek szociális biz-
tonságának, rehabilitációjának, önálló
életvitelük, emberi és állampolgári jogaik
érvényesülésének elõsegítése, érdekeinek
védelme, érvényesítése, képviselete, élet-
minõségük javítása, az egyéni erõfeszíté-
sek összefogásával és a társadalmi környe-

zet anyagi tevõleges és erkölcsi támogatá-
sával.
E cél érdekében egyesületünk:
� felméri a mûködési területén élõ moz-
gáskorlátozottak helyzetét,

� figyelemmel kíséri és segíti az állami és
társadalmi rehabilitációs tevékenységet,

� elõsegíti és szervezi a mozgássérültek pi-
henését, üdülését, szabadidejük kultu-
rált, társas kapcsolatok kialakulását ered-
ményezõ eltöltését,

� segít az érdekérvényesítésben,
� a mozgáskorlátozott személyek részére
anyagi támogatást nyújt,

� segít a munkaalkalmak megteremtésé-
ben,

� szorosan együttmûködik a települési ön-
kormányzattal, a polgármesteri hivatal-
lal, a háziorvosi szolgálattal, a családsegí-
tõvel,

� együttmûködik a mozgáskorlátozottak
és más rokkantak helyi szervezetével és a
külföldi sorstársakkal.

Kapcsolataink:
kapcsolatban vagyunk a környezõ telepü-
lések összes mozgáskorlátozott egyesületé-
vel: Szigethalom, Szigetcsép, Dunaha-
raszti, Halásztelek, Makád, Dunakeszi,
a dunaharaszti nyugdíjas klub tánckarával,
a szigethalmi nyugdíjas kórussal,
városunk önkormányzatával, a hivatali
dolgozókkal, kiemelten a titkárság és a
mûszaki iroda dolgozóival, a Szociális és
Egészségügyi Bizottsággal,
Érsekújváron a testvéregyesülettel.
MEOSZ összes tagegyesületével

Egyesületünk gazdálkodása:

Bevételeink:
az állami, önkormányzati költségvetésbõl
kapott támogatások,
a tagok által befizetett tagdíjak,
a különbözõ pályázatok útján elnyert tá-
mogatások,
MEOSZ támogatások,

felajánlások,
a jövedelemadó1%-ból felajánlott összegek.
Kiadásaink:
mûködési célú kiadások,
adminisztrációs, bank-, postaköltségek.
Egyesületünk gazdálkodása szabályos és a
jogszabályoknak megfelelõ.

Továbbképzések:
Rendszeresen részt veszünk a MEOSZ

által szervezett, dr. Derera Mihály által ve-
zetett budapesti és siófoki képzéseken.
Ezeken a továbbképzéseken Dr. Mihály

Alajosné és jómagam vettünk és veszünk
részt.

Eredményeink: 180 fõnek segítettünk,
intéztük el:
a lakáscélú támogatást,
a gázbevezetést,
az akadálymentesítést,
a segélyek kiutalását,
a méltányossági nyugdíjemelést,
a közlekedési támogatás folyósítását,
a gépkocsi kiutalását.
Segítünk továbbá a gyógyszerkiváltás-

ban, az orvoshoz szállításban és a bevásár-
lásban.

Itt szeretnék köszönetet mondani segí-
tõinknek:
Metka Lajosnénak,
Marics Istvánénak,
Szákács Istvánnénak,
Dr. Mihály Alajosnénak,
Bucsek Istvánnénak
Svorcsek Gyõzõnének,
Dollár Icának,
Ferencné Etuskának,
Fésüs Endrénének
és a vezetõség összes tagjának.

2005-ben Tököl Város Képviselõ-testü-
lete Egyesületünket Tököl Egészségfejlesz-
tésért és Szociálpolitikájáért kifejtett ki-
emelkedõ munkájáért Tököl Településért
Emlékéremben részesítette.
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Programjaink, rendezvényeink:

Havi rendszerességgel tartjuk klubszerû
összejöveteleinket, minden hónap 3. szer-
dáján. Ilyenkor köszöntjük névnapos és
születésnapos tagtársainkat.
Aranylakodalma 4 párnak volt:
Bosnyák Sándor és nejének,
Nyeverecz László és nejének,
Zsurzsucz István és nejének,
Rencs József és nejének.
Gyémántlakodalma 3 párnak volt:
Vukov Miklós és nejének,
Barcs János költõ és nejének,
Tündér Lala és nejének.
Egy esküvõt is tartottunk: Kállai József

és felesége mondta ki a boldogító igent
elõttünk.
Ezeken a lakodalmakon a Polgármeste-

ri Hivatalból érkezik az anyakönyvvezetõ,
és elõtte mondják ki a párok az igent, a
házasságuk megerõsítését. Köszönet érte
Dragovics Magdolna és Szilágyi Gergely-
né Ica anyakönyvvezetõknek.

Vendéglátással és mûsorral köszöntjük
az ünnepelteket.

A mûsorban, a fellépõk között vannak:
� Mocsár Árpád � örökös zenészünk,
� horvát óvodások,
� a Szárny-nyitogató Mûvészeti Iskola di-
ákjai,

� a Rác Férfikórus,
� Halász László igazgató úr,
� Dunaharaszti Nyugdíjas Klub tánckara,
� a Szigethalmi Nyugdíjas Kórus,
� cigánytáncosaink Szilágyiné Erzsikével
� végül, de nem utolsósorban egyesüle-
tünk tagjai versekkel, énekekkel.

� További rendezvényünk az esélyegyen-
lõségi nap, mely egész napos rendezvé-
nyünk, és

� a hagyományos karácsonyi ünnepségük,
sok-sok örömmel, szeretettel, ajándé-
kokkal.

Végül zárásként szeretném megemlí-
teni segítõinket, támogatóinkat név sze-
rint is:
Hoffman Pál polgármester úr,
Dr. Vass Lucia alpolgármester asszony,
Tököl Város Önkormányzata,
Fikó István vállalkozó,
Lerner János vállalkozó,

Dunagép Zrt,
Ágics Péter (Kanyara),
Fiatalkorúak Büntetés-végrehajtási In-
tézete,
Dr. Balázs Ilona fogorvos,
Árkocsevics Simon gazdálkodó,
Tomicsek János vállalkozó,
Kirc József vállalkozó,
Gergényi Erzsébet virágkötõ,
Halász László, a Mûvelõdési Ház veze-
tõje és dolgozói,
Füle Sándor vállalkozó,
Tököli gáztöltõ állomás,
Szalai Tüzép,
Lakótelepi, Duna utcai ABC,
Szárny-nyitogató Mûvészeti Iskola,
Horváth óvoda,

és név nélkül minden kedves segítõnek
köszönöm.
Köszönöm a figyelmet.

Tököl, 2008. 07. 23.

Csurcsia Mátyásné
Tököl Mozgáskorlátozott Egyesület

elnöke

Köszönjük a leköszönõ elnökség munkáját (Ágics Péter, Balogh
János, Zimonyi András, Kugler Endre, Szabó károly, Dragovics
András/markec, Vági Tibor), és gratulálunk az újonnanmegválasz-
tott vezetõknek (Ágics Péter, Ágics István, Ferenc László, Marics
László Ráckevei Károly, Szummer Antalné, Zimonyi András).
2005. október 10-én, mintegy 30, a lakóhelye biztonságáért

tenni akaró lokálpatrióta megalapította a �Tököli Polgárõrség�-
et Hoffman Pál polgármester úr kezdeményezésére.
Az önkormányzat ügyeleti helyiséget és egy használt kisteherau-

tót biztosított a szolgálatmegkezdéséhez. A képviselõ-testület éven-
te megszavazott egy bizonyos összeget, akadtak szponzoraink, cé-
gek és magánszemélyek, valamint a tagjaink tag-
díjainak befizetésébõl próbáljuk a felmerülõ
üzemanyag és más költségeinket finanszírozni.
Sokan tévedésben vannak, mert azt hiszik,

hogy a polgárõrök fizetést kapnak. Ez teljesen
téves, mert mi fizetünk tagdíjat. Tagjaink között
megtalálható a 18 évestõl a 72 évesig minden
korosztály. Mindenki azt teszi, amit korához és
erejéhez, idejéhez képest megtehet. Van több
olyan tagunk, aki hajnalban elindul a munkahe-
lyére, késõ este hazaér, majd szolgálatba lép és
reggel újra dolgozni megy a munkahelyére.
Feladatunknak tekintünk szinte minden elõforduló eseményt,

problémát, ami a törvényes lehetõségeinkbe belefér.
A város lakossága mindig számíthat ránk, elérhetõek vagyunk a

napminden szakában az alábbi telefonszámokon: 06/30-621-2483
és a 06/30/621-2484. Hívjanak minket bizalommal, ha számukra
szokatlan, gyanús dolgot észlelnek, ha orvoshoz kell hívni, ha egy
kilo kenyeret kell hozni a boltból, stb�
Az öreg autó helyett egy új autót vettünk részletre, amellyel si-

keresebben tudunk a feladatoknak megfelelni. Bizonyosan sokan
találkoztakmár a járõrautónkkal a város több helyén. Segítünk az
iskolásoknak biztonságosan átkelni a gyalogátkelõhelyen a Pesti

úti lakótelepnél, rendszeresen járõrözünk a temetõnél, de ott va-
gyunk olyan helyen is, ahol igazán nem vagyunk szem elõtt, de
figyelünk és biztosítjuk a lakosság nyugalmát. Ha szükséges, a
polgárõrök összefogva, saját gépkocsijukkal is megjelennek a fel-
adat ellátására.
A rendõrséggel is látunk el közösen szolgálati feladatokat, éjsza-

kai megfigyeléseket. 2008. november 10-én tartottunk tisztújító
közgyûlésünket, ahol a résztvevõk újraválasztották az elnököt,
Ágics Péter személyében és a hat tagú vezetõséget. A létszámunk
100 fõ körül mozog. Akadtak közöttünk alkalmatlanok is, ezeket
ki kellett zárni, és akadtak olyanok is akik azt hitték, elég ha belép-

nek, igazolványt kapnak és azután nem kell szolgá-
latot adni és tagdíjat fizetni. Õket is kizártuk. To-
vábbra is várjuk a tenni szándékozó, a város nyugal-
máért és biztonságáért idõt és felelõsséget vállaló,
fõleg fiatalokat, de korra való tekintet nélkül min-
denkit szeretettel várunk sorainkba. Jelentkezni le-
het Ágics Péternél a polgármesteri hivatallal szem-
ben a �Peti bolt�-ban, illetve a Tököli Polgárõrség
telefonszámain: 06/30-621-2483, 06/30-621-2484.
A tevékenységünk költségekkel jár. Fizetni kell a

gépkocsi részleteit, az üzemanyagot, telefont, ruhá-
zatot, stb� Mivel a Polgárõrség térítésért közvetlenül nem vállal-
hat munkát, ezért tisztelettel kérjük a város polgárainak, a terüle-
tünkön mûködõ üzemek, vállalkozók anyagi segítségét, a lakosság
hozzájárulását. Pénzadományaikat az általunk kibocsátott csekken
fizethetik be. A csekkekmegtalálhatók a Postán, a Takarékszövetke-
zetnél, a Polgármesteri Hivatalban és a �Peti bolt�-ban kihelyezett
ládikában. Kérjük a Tisztelt adózókat, hogy adójuk 1 %-át ajánlják
fel a Tököli Polgárõr Egyesület részére. Minden mértékû ado-
mányt köszönettel veszünk. Szolgálattelesítésünkkel továbbra is
szeretnénk elérni, hogy lakóhelyünkön csökkenjen a betörések
száma, javuljon a lakosság biztonságérzete, a közbiztonság.

Ágics Péter, a Tököli Polgárõr Egyesület elnöke

HÁROMÉVESEK LETTÜNK!
Polgárõrség a lakosság szolgálatában
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A tradíciókban oly gazdag Danuvia márkanév szerves része a
magyar ipar- és technikatörténetnek. ADanuvia latinul Dunát je-
lent mely szimbolizálja az erõt a mozgást és összeköti az európai
népeket. Az élet, amotorozásminden területén jelen volt aDanu-
via. Használói kedvelték, szívesen használták mindenre, ami le-
hetséges, és sok olyasmire is, ami mai szemmel teljesen képtelen-
ség. Sorozatgyártás csúcspontján napi 100 darab motort gyártot-
tak és adtak el a hazai piacon, és még ennél is többet a KGST pi-
acain. Használták munkaeszköznek, közlekedési eszköznek, te-
kintették szenvedélynek, és versenyeztek is vele. Krossz változata
számos hazai és nemzetközi versenyt, és bajnokságot nyert, a
gyorsasági sportban a forgótárcsás verseny Danuvia vitte a prí-
met, az akkor még létezõ túra versenyeken egész Danuvia- klu-
bok értek el szép eredményeket. Ezek a folytatásra érdemes ha-
gyományok markánsan jelentek meg a kor szaksajtóiban is.
A nehéz motorkerékpár gyártás gyakorlati megvalósításával

2000-tõl foglalkozunk egyedüliként Magyarországon.
Terveinknek megfelelõen, 2008-ben, nyolc évvel a gyakorlati

munkamegkezdése után, a projekt amegvalósulásához érkezett,
ami a gyártás megindítását is jelenti. Ez a rendszerváltás óta az
egyik legnagyobb jármûtechnológiai áttörés, mivel a méltán vi-
lághírû magyar motorkerékpár-ipar újraéledését jelenti. A to-

vábbiakban vázlatosan áttekintést adunk a projektrõl.
Ezen márkanév alatt több nagy nemzetközi siker is született, a

motorkerékpár versenyzés legkülönbözõbb ágaiban (gyorsasági,
krossz). Továbbá ezeket a motorokat a világ több táján
éríékesítették (Kelet-Európa, Kanada, USA (Danuvia whitej,
Anglia stb.j, ahol kialakult piaccal rendelkeztek. A múltban több
mint 157 000 darab készült belõle.
A fentiek lehetõvé tették, hogy a Danuviát a motorkerékpár

iparban érdekelt vállalatok egyenrangú partnerként kezelik,
melynek eredményeképpen számos elismert világcéggel kapcso-
latban állunk.
Világszerte megfigyelhetõ, hogy egyre több régi márkát újíta-

nak föl (Benelli, Indián, Norton, Mondial, MV Augusta, Münch,
Triumph, Laverda, Moto Guzzi, MZ, stb.), ebbõl látszik, hogy a
vásárlók egyre nagyobb érdeklõdést fordítanak a nagymúltú, eg-
zotikus márkák felé. 2004 májusától, Magyarország az Európai
Unióba való csatlakozásával a Danuvia ugyanazon feltételekkel
rendelkezik, mint bármely más európai gyártó.
Az alábbiakban néhány fényképet talál a már elkészuült és a

fejlesztés alatt álló típusokról.
Vladimir Kovacevic ügyvezetõ Danuvia Motor Craft Kft.

e-mail: info@danuvia.hu, www.danuvia.hu, tel.: 06/70-420-3201

Tökölön berreg a DanuviaTökölön berreg a Danuvia
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Tomin Sándor
Talán különös, de abban, hogy a magyaramerikai Tomin Sán-

dor Irakba kerüljön, a legnagyobb szerepe egy szovjet embernek,
a Lenin néven elhíresült Vlagyimir Iljics Uljanovnak volt. Tomin
ugyanis a középiskolában egyszer nem tanulta meg a bolsevik
forradalmár életérõl szóló olvasmányt, és egyest kapott orosz-
órán. Ez annyira feldühítette, hogy a következõ hónapokban át-
rágta magát Tolsztoj Háború és béke címû regényének eredeti-
jén. A hosszú, szótá-rozással eltöltött délutánokon aztán rákapott
a nyelvtanulás ízére, késõbb nyelvtanár lett, majd tolmács, úgy-
hogy tényleg csak az a kérdés, mi lett volna belõle, ha annak ide-
jén nem tör ki a Nagy Októberi Szocialista Forradalom. A válasz
egyszerû: ugyanez.
Édesanyja sváb volt, édesapja délszláv, õ viszont csak magyar

szót hallott otthon. Pedig nagy kár. Ahogy valakinek hallása van,
esetleg hajlékonyabb az átlagnál, úgy volt neki valami megma-
gyarázhatatlan érzéke a nyelvhez. Mint mézbe a legyek, úgy ra-
gadtak a fejébe a szavak, ragozások, igeidõk. Gimnazistaként an-
golul olvasta J. D. Salinger köny-
vét, a Zabhegyezõt, az országos
orosz nyelvi versenyen döntõs lett,
és jutalomutazásra vitték - az
NDK-ba. Azért a Szovjetunióba is
eljutott, csak késõbb, angol-orosz
szakos egyetemistaként. Ez már az
élet iskolája volt. Moszkvában a
Trapper farmert száz rubelért
árulta, egy Levi's árából Buharába
kirándult, egyéb szabadidõs tevé-
kenységeirõl pedig álljon itt csu-
pán a szikár tény, miszerint a
nyelvgyakorlatra küldött nyolc-
vanfõs társaságból mindössze he-
ten voltak fiúk.
Miután Tomin Sándor lediplo-

mázott, egy nyelviskolában taní-
tott, és szép lassan rájött, hogy a
szocializmus, legyen bár emberarcú, soha nem ér véget. Akkor
fogta magát, elutazott Hollandiába, és kint maradt. A menekült-
szállás felé menet Tomin néhány labdát pattogtató kenyaival ta-
lálkozott. A kenyaiak rögtön focizni hívták, és õ már tudta, jó
helyre került. Két évet töltött végül Hollandiában, de késõbb is,
ahányszor csak az országra gondolt, jólesõ melegség járta át.
Minden szép volt tehát, és jó, Tomin Sándor mégis fogta ma-

gát és átköltözött az Egyesült Államokba. A mennybõl egy kisebb
fajta pokolba került. Hartfordnak hívták ezt a poklot, egykor a
nyomtatás központja volt, és itt élt Mark Twain is. A dicsõ múlt-
ból azonban kevés maradt: Tomin alagsori lakásának falán golyó-
nyomok látszottak, a közeli gimnáziumból marihuánaillat szállt,
és negyvenötös bicepsz nélkül nem volt tanácsos este az utcán an-
dalogni. Õ elhatározta, hogy kitör innen. Honosíttatta a diplo-
máját, oroszul tanított, és egy sor munkába belevágott: mosoga-
tott egy halétteremben, pincérkedett a GPMorgan Hotelben, te-
lefonosként dolgozott egy telemarketinggel foglalkozó cégnél,
igaz itt csupán két órát töltött, mielõtt felmondott volna.
Végül a szerencse sietett a segítségére. Miközben a helyi isko-

lában oktatott, rábukkant álmai állására. Az amerikai hadsereg
tolmácsokat keresett, és Tomin, aki idõközben megszerezte az ál-
lampolgárságot, sikerrel jelentkezett. Amikor már épp arra gon-
dolt, ha még egyszer gázálarcot kell húznia, üvölteni kezd, Ma-
gyarországra vezényelték, a Taszáron állomásozó amerikai kato-
nák mellé.
Még ketten voltak rajta kívül magyar származásúak az alakulat-

ban. Ok lettek a Goulash Brothers, a gulyás testvérek, akikrõl

még dalt is költöttek a többi tolmácsok. Tomin a laktanya proto-
kollosztályára került. Õ fordított, ha magas rangú vendégek ér-
keztek, vagy ha az amerikaiak utaztak a Honvédelmi Minisztéri-
umba, ott volt szoboravatásokon, megbeszéléseken, és kísérte
azokat a polgármestereket, akik arra voltak kíváncsiak, milyen az
élet Taszáron.
Az élet az SFOR-nál egyébként nem volt unalmas, ami nem

csoda, hisz a kantinban hét dollárért árulták a finnek az Absolut
vodkát. 2002-beri aztán Tomin megragadta az elsõ kínálkozó al-
kalmat és Boszniába kérte magát. A katonák Tuzlától északkelet-
re, Ugljeviknél állomásoztak, bár õk csak Camp Uglynak, azaz
Ocsmány Tábornak hívták szálláshelyüket. Az amerikaiak az oro-
szokkal közösen járõröztek. Õk egy Humvee-ban ültek, az oro-
szok egy BTR 80-ban, és úgy viselkedtek, mint egy Kusturica film
hõsei: lopott üzemanyagot árultak, szabadidejükben pedig a tá-
bor szennyes vizû folyójában horgásztak.
Még valamit csináltak az oroszok, ittak, mint a kefekötõ. Az

amerikai hadsereg ugyan a zéró tolerancia elvét alkalmazta az al-
koholfogyasztásra, ám a szövetségesekkel járõrözõ egységgel ki-

vételt tettek. Tominék egy kártyát
kaptak, amely az esetleges ellen-
õrzéskor igazolta, hogy õk mint-
egy a fegyverbarátság szerves ré-
szeként isznak az oroszokkal.
Nem ivott persze mindenki: a csa-
pat tagjai naponta sorsot húztak,
ki rúgjon be a járõrtársakkal, mert
azt a tempót, amit azok diktáltak,
nem lehetett bírni. Tomin most
értette meg azt a mondatot, amit
Taszáron mondott neki búcsúzóul
az egyik õrmester: remélem, nagy
májad van. Egy évig sem bírta.
Visszatért Taszárra, ám az ottani
laktanyát nemsokára bezárták.
Tomin akkor Kazahsztánba ment,
a Chevron olajvállalat ottani tele-

pére tolmácsnak. Nem gyújtott rá, tapasztalatairól pedig könyvet
írt, mely napló formában meséli el a nikotinfüggõséggel vívott
harcát, amelymögött alkalmi háttérként ott feszül a kazah kõolaj-
munkások fordulatokban gazdag élete.
Ám túlságosan megszokhatta az egyenruhát, mert nem sokkal

késõbb az Irakban állomásozó amerikai csapatokhoz jelentkezett:
Ez azért érõs volt; Tomin; aki szerette a rendet, a tisztaságot, és
Genfnél keletebbre csak ritkán érezte jólmagát, a tökéletes káosz-
ba csöppent. Por volt, zaj, az utakon birkák közlekedtek, és szin-
te lehetetlen volt eligazodni a rengeteg fegyveres között. Tomin
elõször a bagdadi állatkert egyik oldalépületében lakott, majd az
amerikai követségnek is szállást adó elnöki palota udvarára köl-
tözött egy lakókocsiba. Reggelente Szaddam Húszéin medencé-
jében úszott, ahol a sávokat az amerikaiakmadzagra erõsített pil-
lepalackokkal jelölték ki
Tomin a helyi tolmácsok vezetõje lett, és hogy ne unatkozzon,

szabadidejében németül kezdett tanulni. Tulajdonképpen azt tet-
te, amit mindig és mindenhol, Budapesten, Utrechtben, még ab-
ban a borzalmas Hart-fordban is: szótározott, a ragozást gyako-
rolta, és újságcikkeket próbált magának lefordítani. Talán ez a
sorsa, jutott eszébe, miközben a német híreket olvasta. Hogy va-
laki mond egy szót, õ pedig ezt a szót elmondja egy másik nyel-
ven, vadidegen embereket kötve így össze,mint valami híd két tá-
voli partot.
És hiába érezte, mennyire patetikus a hasonlat, azokon a kibír-

hatatlan bagdadi délutánokonmégis kísértette a gondolat: híd õ,
ami nélkül nincs forgalom, nincs élet, nincs semmi.

AA bbaaggddaaddii ttoollmmááccss
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Véleményösszesítés
A Polgármesteri Hivatal a Pesti úton la-

kók ellátására, javítása érdekében az ott
élõk véleményét kérte a Minerva 2006
Kft. üzletközpont építése vonatkozásában.
A több mint 70 vélemény értékelése és az
észrevételek összesítése után kerül testület
elé a javaslat a beruházásról.
Megakadtak a tárgyalások a HÉV

támogatásáról
Kocsis István új vezérigazgató a HÉV és

az agglomeráció kapcsolatának újragondo-
lását vetette fel. "Miért ne fizethetnének" a
HÉV vonal menti települések, hangzott a
kérdés, amelyet az érintettek azonnal visz-
szautasítottak. Hoffman Pál támogatja
Gémesi György gödöllõi polgármester ál-
lásfoglalását, mely szerint a helyközi közle-
kedés állami feladat az agglomerációban
ezt a fõváros a HÉV biztosítja, de ezért álla-
mi támogatásra jogosult. Nincs feladatunk
a HÉV-vonalak fenntartásában, és vissza-
utasítunk minden olyan törekvést, amely a
mûködtetés költségeinek egy részét az agg-
lomeráció településeire kívánja hárítani.

Helyszíni bejárás
Az önkormányzat megbízásából Házi

Imre szakértõ vett részt azon a bejáráson,
amelyen aHidrokrakk üzem ésHidrogén-
gyár 3. telepítés helyszíneit mutatták be.
Állítások szerint az elkészült terjedés szá-
mítások és vizsgálatok szerint Tököl, Érd,
Ercsi városok területét nem érinti ezen te-
rületek levegõ minõségét nem befolyásol-
ja, arra kedvezõtlen hatással nincsen.
Tisztázandó a tököli imissziós mérõállo-
más sorsa, s ha mobil mérõbusz vásárlásá-
ra sor kerül, annak használata.

Elutasítás másodfokon
A Pest Megyei Bíróság a Tököl,

Szigetszentmárton, Szigetcsép, Szigetúj-
falu keresetét Százhalombatta várossal
szemben. Az 1986. óta tartó perben a
környezeti bírság megosztása a tét,
azonban erre a bíróság nem kötelezte
Százhalombattát. Hiába a tények a kibo-
csátott szennyezésrõl, s arról hogy az
érintett települések a hatásterületen be-
lül vannak, a konkrét mérések, mutatók
hiánya a bíróság szerint megerõsítette
az elsõfokú, Ráckevén hozott döntést.

Sikeres az üdülési csekk
Közel 2 millió ember jut évente üdülési

csekk által nyújtott pihenési lehetõséghez
Magyarországon. A tököli uszoda is meg-
teremtette a feltételeit a "fizetõ csekk" fo-
gadásának. A szolgáltatással egészség
megõrzés, betegség megelõzési célokat
szeretnének elérni úgy, hogy közben re-
mek kikapcsolódást szereznek. A kor-
mányzat bizonyos tevékenységi körök szû-
kítését tervezi reméljük, hogy az úszás és
uszodai pihenés, rekreáció nem esik áldo-
zatává a változtatásnak.

Utca elnevezések
Nevet kaptak az új utcák a Pesti úti lakó-

telep melletti, és a Csépi út melletti csalá-
di házas övezetben. A hely szelleméhez és
hagyományainkhoz igazodva választották
a névadókat.
Így kapott Mansfeld Péter, Nagy Imre,

Pongrátz Gergely és Maléter Pál utcát a
volt szovjet bázis egykori területén, s Szent
István, Szent Margit, Szent Gellért, Szent
Imre, Hunyadi János és Kapisztrán János
utcát a Csépi út mellett.

Kiszámíthatóbb tököli
rendezvények

A Képviselõ-testület tavasszal döntött
a közösségek támogatásáról, s az év elején
a költségvetésben biztosította a nagyren-
dezvények költségeit. A jövõ évi rendezvé-
nyekre hasonló nagyságrendû, 15-20 mFt
mértékû támogatást terveznek. Mint
Hoffman Pál elmondta, olyan elképzelé-
sen dolgoznak, amely hosszabb távra ki-
számíthatóvá tenné a rendezvények fi-
nanszírozását, bár a ciklus elsõ évében
megítélt támogatás az inflációval történõ
éves emelés már jó alapot jelent. Hasznos
lenne egy szisztéma a civil szervezetek és
egyházak rendezvényeinek rangsorolása
és közvetlen támogatására, valamint az,
ha már az elõzõ év vége felé garantálható
lenne a város pénzügyi segítsége.
Mûvészeti iskola: élet-halál harc
Meddig csökkenthetik a fejkvótákat? Ez

foglalkoztatja az intézmények vezetõit,
akik nehéz éven vannak túl. Az iskolák 10
%-a megszûnt, akik maradtak egységes
alapkövetelmény rendszer szerint taníta-
nak. Folyik a tízéves tantervek felülvizsgá-
lata. Anyagilag tehát nem rózsás a helyzet,
különösen ha arra gondolunk, a kezdeti
közel 70 ezer forintos tanulónkénti támo-
gatás mára 40 ezer forintra csökkent.
Azönkormányzat támogatásanélkül kép-

telenség lenne megfelelõ színvonalú mun-
kát végezni - mondják a vezetõk, s hozzáte-
szik, a szülõk költségviselõ képessége is ki-
merült már. Folyamatosan készítik a pályá-
zatokat, s abban bíznak, aki tisztességesen,
jól dolgozik, annak nem lehet félnivalója.

Az Új Magyarország Fejlesztési Terv Is-
kola és Óvoda Felújítási Programjára adott
be pályázatot a város. A Csépi úti Szivár-
ványÓvoda 70mFt beruházási igényét (te-
tõtér ráépítés, belsõ munkálatok, világítás,
tornaterem, eszközvásárlás, udvar kialakí-
tás) elutasították. Így az óvodába a saját
forrásként megjelölt 7,6 mFt felhasználá-
sára van lehetõség. Ebbõl a pénzbõl meg-
kezdõdtek a vizesblokk felújítási munkála-
tai. Információink szerint ötszörös túlje-
lentkezés volt. A regionális fejlesztési taná-
csok 253 intézményt juttattak forráshoz.

Szentek és hõsök
Tököl Árpád-házi eredetére gondolva

Árpád-házi szentekrõl és a magyar törté-
nelem két török elleni kiváló hadvezéré-
rõl, Hunyadiról és Kapisztrán Jánosról a
város másik területén a Csépi út mellett
születtek új utcanevek. Az 1956-os forra-
dalom hõseirõl nevezett el négy, eddig
névtelen utcát a képviselõ-testület.
Maléter Pál sorsának tragikus összekap-

csolódása Tököllel mindenki elõtt ismert,
csakúgymintNagy Imre ésMansfeld Péter
az a 16 évesen halálraítélt fiatalember, akit
megvárva 18.életévének betöltését akasz-
tottak fel a Kádári megtorlás idõszakban.
Elvitte a válság a buszmegállókat
A város megteremtette a lehetõséget,

hogy reklámbevételek ellenében új busz-
megállókat telepítsenekTökölre! Amegvál-
tozott gazdasági körülmények visszakozásra
készítették az ajánlattevõ céget, nyilván a bi-
zonytalanná vált hirdetési bevételek miatt.

Kompromisszumos
paraméterkönyv

A Csepel-szigeten nem okozott gondot
a paraméterkönyv elfogadása.
AHÉV és VOLÁN változások életbelép-

tetését hosszú, kemény egyeztetések
elõzték meg. A települések mellett, a
Pest Megyei Közgyûlés Elnöke, Szûcs
Lajos is megtett mindent a "kompro-
misszumos paraméter" könyv megalko-
tására. Megtakarítási igényeket kellett
lakossági igényekkel, megszokásokkal
egyeztetni.
Nagy eredmény, hogy drasztikus válto-

zások nem következtek be, s fontos, hogy
az utas tájékoztatás is megfelelõ idõben
megvalósult. A menetrendek összehan-
golásában van még feladat, s az esti és
hétvégi járatok tapasztalatait is figyelem-
be kell venni, ha javítani akarnak a hely-
zeten.

Új helyen a Rendõrõrs és a
Védõnõi Szolgálat

Kisebb felújítást követõen az ÉNY-i épü-
letszárny szobái irodai helyiségként funk-
cionálnak., Az épület DK-i szárnya kihasz-
nálatlan volt. A közelmúltban lefolytatott
egyeztetések alapján született az a döntés,
hogy ebben az épületszárnyban tudunk
helyet biztosítani a régi egészségházban
lévõ védõnõi helyiségcsoportnak, vala-
mint a Fõ u. 112. szám alatt található
rendõrõrsnek. Az átcsoportosítás energia-
takarékossági szempontból lényeges, hi-
szen a régi egészségház épületében talál-
ható fûtési rendszer nem szakaszolható, a
védõnõi helyiségekkel együtt a megürese-
dett háziorvosi rendelõket is fûteni kellett.
A TSZGK épülete az új rendeltetési egysé-
gek betelepítésével 100 %-ban kihasznált.
Az átalakítási munkák befejezõdtek, az

épületrész átadása december elején meg-
történt.

Röviden
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Hamarosan lezárul a Ráckevei Duna-ág vízminõségének meg-
újítását célzó európai uniós projekt tervezése, így 2009 novembe-
rétõlmegkezdõdhet amunka. Öt évmúlva az összehangolt intéz-
kedések eredményeként ismét kitisztul, fürdésre is alkalmassá vá-
lik a víz a ma elhanyagolt Dunaágban, újjáéledhet a holtág élõvi-
lága, a beruházások nyomán fellendülhet a víziturizmus, az ide-
genforgalom a kitûnõ adottságokkal rendelkezõ, a kikapcsoló-
dásra ideális lehetõségeket nyújtó partszakaszon.
A Vízügyi és Környezetvédelmi Központi Igazgatóság (VKKI)

megbízásából az ÖKO Zrt. 2007-ben kezdte meg a 22 települést
érintõ, négy lépésbõl álló projekt tervezését.
A Ráckevei (Soroksári) Duna-ág � RSD � 58 kilométer hosszú, a

fõmeder mellett 32 kilométernyi mellékág található. Vízforgalma
mesterségesen szabályozott, vízgyûjtõterülete körülbelül 1800
négyzetkilométer. Növényzete, élõvilága az állóvizekéhez hasonló,
botanikai értékét a természetvédelmi védettséget élvezõ úszólá-
pok � a vízen úszó álszárazföldek � jelentik. ACsepel-szigetet a ke-
leti oldaláról határolómellékág sokoldalú hasznosítást tesz lehetõ-
vé, a fõváros közelsége értékes üdülõterületté avatja, a három eve-
zõs-pálya a sportot, a gazdag élõvilág a horgászatot kedvelõk szá-
mára vonzó ma is. Az utóbbi idõben azonban a holtág vízminõsé-
ge a fenntartási munkák elmaradása, a vizet közvetlenül
� a vízgyûjtõ területeken át közvetetten � elérõ szennyezõ-

anyagok mennyiségének növekedése, a korlátozott vízmennyi-
ség-szabályozási lehetõségek miatt sokat romlott. Az uniós támo-
gatással megvalósuló projekt célja éppen ezért a szennyezés csök-
kentése, a mederben leülepedett szennyezõ iszap eltávolítása, a
holtágak és a mellékágak revitalizációja.
Az elõkészítõ munka során a szakértõk számos lehetõséget

vizsgáltak, több lehetõséget dolgoztak ki, elkészítik a szükséges
megvalósíthatósági tanulmányokat, a terveket, a támogatáshoz
szükséges pályázati dokumentációt. A szakértõk négy lépésbõl ál-
ló projektet határoztak meg a cél elérése érdekében.
Kotrás és iszapelhelyezés
A felmérések szerint amellékágakkal együtt a Ráckevei (Sorok-

sári) Duna-ágon 8,5millió köbméter iszap kotrására van szükség,
és ebbõl 6 millió köbmétert el is kell helyezni. A meder felméré-
se során kiderült ugyanis: a holtág ökológiai állapota rosszabb a
vártnál: a nádasok elõtti parti sávoknál leülepedett iszap is rossz
állapotú, ennek az eltávolítása is elkerülhetetlen. A tervek szerint
a kikotort iszapot nagyobb tárolókban kell majd elhelyezni - ko-
rábban ugyan szó volt arról, hogy több kisebb, úgynevezett zagy-
vatárolót használhatnának fel, ám ez a part felparcellázottsága
miatt nem megvalósítható. A kotrás a számítások szerint 19-24
milliárd forintba kerül majd (a költségek a tárolók kialakításától
is függnek). A kotrás eredményeként csökken az iszapból vissza-
oldódó szennyezõanyagokmennyisége, nõ a Duna-ág víztérfoga-
ta, ami egyben annyit is jelent, hogy az ezután bekerülõ szennye-
zõ-anyagok is jobban felhígulnak majd. A tervek szerint a mun-
kálatok 2010-ben kezdõdhetnek, és három évig tartanak majd.
Szennyezõanyagok kivezetése
A parti sáv mintegy 9 ezer üdülõjébõl évente 432 tonna káros-

anyag kerül közvetlenül a vízbe. A szennyvíz-elevezetésére négy vál-
tozatot dolgoztak ki a szakemberek, a legolcsóbb 3,5, a legdrágább
� voltaképp a terület teljes csatornázását jelentõ � változat 7,4

milliárd forintba kerül a jelenlegi számítások szerint. A várható-
an már jövõre megkezdõdõ, és 2012-ben befejezni tervezett be-
ruházás eredményeként a Ráckevei (Soroksári) Duna-ágban újra
lehet majd fürdeni.
Dél-pesti szennyvíztelep tisztított szennyvizének átvezetése a

Nagy-Dunába

A Dél-pesti szenyvíztelep tisztított vize is évente ötezer tonna
szennyezõanyagot visz a mellékágba. A tervek szerint a vizet a
Nagy-Dunába vezetik át. Összesen négy terv-változat készült el,
három ezek közül olcsóbb (6,5-7 milliárd forintba kerül nyomvo-
naltól függõen), de kisebb szállító-kapacitást tesz lehetõvé. A ne-
gyedik (8,8 milliárd forintba kerülõ) változatban alagútfúrással
vezetnék át a vizet, így a dél-pesti záporkiömlõ csapadékvizének
egy részét is a Nagy-Dunába lehetne terelni. Ha amunkálatok jö-
võ nyáron elkezdõdnek, 2011 õszére elkészülhet az átvezetés.
Uj tassi vízleeresztõ mûtárgy létesítése
A tassi vízleeresztõ az 1956-os nagy árvíz során rongálódott

meg, emiatt jelenleg is korlátozott a mellékág vízátengedése: je-
lenleg 35 köbméter a leengedõ kapacitás miközben a megfelelõ
vízminõség biztosításához 50 köbméterre volna szükség. Az új
vízáteresztõ megépítésével a megfelelõ vízszint a korábbiaknál
jobban biztosítható, az átengedési kapacitás bõvülése javítja a víz-
minõséget, lehetõséget ad a szennyezett víz - és a bekerülõ a csa-
padék - gyorsabb eltávolítására és fokozza a víz oxigénellátottsá-
gát is. Az uj vízáteresztõre is több terv-változatot dolgoztak ki. a
különbség elsõsorban a terület-igénybevételben � a magánterü-
letek, vagy védett természeti értéket jelentõ területek érintettsé-
gében �, illetve a megvalósítás és üzemeltetés kockázataiban je-
lentkezik. Az új vízleeresztõ a jelenlegi számítások szerint 3,2�3,7
milliárd forintba kerülne, és 2012 júniusában adnák át.

Késik az M0 déli szakasza
Az M3-ast a 4-es fõúttal összekötõ gyorsforgalmi út megny-

itása ettõl függetlenül megkeseríti az M0-s már amúgy is zsú-
folt déli szektorában közlekedõk életét. Az eddig a Hungária
körúton közlekedõ kamionoknak az a hányada ugyanis, amely
a sztrádaavatás elõtt a Lágymányosi hídon keresztül jutott el az
M1-esre és az M7-esre, mostantól biztosan az M0-st használja
majd. Ez azt jelenti, akár napi több ezer gépjármû ahelyett,
hogy Dél-Budán áthajtva okozna torlódásokat, a déli szektor
forgalmát növeli majd. Mindezt akkor, amikor a körgyûrû M5-
ös autópályájától az M7-es érintésével az M1-esig vezetõ 29
kilométerének egyes szakaszain az átlagos napi forgalom már
eddig is meghaladta a 98 ezer jármûvet. Ami hozzávetõleg
húsz százalékkal több, mint a kétszer két szûkített forgalmi
sávos M0-a elméleti kapacitása.
De az M0-s legrégebbi, déli szektorában újabb csapást jelent,

hogy az M6-os is becsatlakozik: a Vegyépszer által épített, és
már két és fél éves csúszásban lévõ hiányzó 11,4 kilométeres
szakaszának avatása után Nagytéténynél a dunaújvárosi sztráda
is rákapcsolódik a csonka körgyûrûre. A forgalmi szakértõk
szerint ez azzal járhat, hogy a keleti és a délnyugati országrész
között közlekedõ több ezer gépjármû is az M0-s déli szek-
torában próbál majd átjutni.
Hosszabb távon kizárólag az M0-s déli szektorának bõvítése

jelenthet megoldást. Ezzel azonban az illetékesek elkéstek: az
útszakasz kétszer három sáv plusz irányonként egy-egy leál-
lósávos autópályává bõvítésébõl eddig csak a tervek készültek
el. A beruházás közbeszerzési eljárása az ígéretek ellenére
hónapok óta várat magára. Ha az építkezés egyszer megkez-
dõdik, amunkálatok idején ameglévõ pálya egy részét is lezár-
ják. Folyamatosak lesznek a terelések, és az építkezéshez ala-
panyagot szállító kamionok is erre közlekednek majd. Ami
minden valószínûség szerint rendszeres dugókhoz, az útsza-
kasz járhatatlanná válásához vezet majd.

ÉÉLLÕÕ LLEESSZZ AA HHOOLLTTÁÁGG
Jövõ év végétõl megkezdõdhet a Ráckevei Duna-ág vízminõségének javítása
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Születések:
2008. év május�november hó

Kovács Zalán 2008. május 29.
Amin Anna Viktória 2008. június 02.
Józsa Levente Lajos 2008. június 16.
Horváth Ármin 2008. június 19.
Kalácska Levente Zsolt 2008. június 21.
Pásztor Kata 2008. június 26.
Varga Zsófia 2008. június 27.
Lõrincz Csenge 2008. június 30.
Lakatos Szofi 2008. június 30.
Koncsár Örs 2008. július 03.
Botos-Müller Laura 2008. július 03.
Bíró Enikõ 2008. július 12.
Pelek Noémi 2008. július 14.
Szabó Viktória 2008. július 16.
Machibya-Kovács Joachim 2008. július 25.
Ébner Julianna 2008. július 29.
Janik Orsolya 2008. július 30.
Lénárt Zoé Patrícia 2008. július 31.
Vörös Péter 2008. augusztus 05.
Glázer Balázs 2008. augusztus 10.
Szûcs Lili Natália 2008. augusztus 11.
Varga Botond 2008. augusztus 13.
Lukács Ákos Benjámin 2008. augusztus 16.
Malaczkó Réka 2008. augusztus 16.
Jancsik Flávia Enikõ 2008. augusztus 25.
Benkovics Alíz 2008. augusztus 30.
Koszorú Boldizsár Attila 2008. szeptember 04.
Tasnádi Annaléna 2008. szeptember 13.
Kiss Csongor Levente 2008. szeptember 14.
Kiss Áron László 2008. szeptember 17.
Oravecz Kitti 2008. szeptember 17.
Kovács Kitti 2008. szeptember 23.
Kelemen Csaba 2008. október 1.
Pataki Napsugár 2008. október 1.
Marcsa Fruzsina 2008. október 2.
Marcsa Szófia 2008. október 2.
Kovács Réka 2008. október 3.
Balla Bíborka 2008. október 7.
Sebõk Nilla Viktória 2008. október 8.
Varga Petra Rebeka 2008. október 10.
Sebõk Petra Luca 2008. október 16.
Fodor Vivien Ramóna 2008. október 19.
Molnár Erzsébet 2008. október 20.
Péter Franciska Adrienn 2008. október 25.
Darók Bernadett 2008. november 2.
Kálmán Kinga 2008. november 5.
Obermajer Jázmin 2008. november 8.
Kovács Hanga Veronika 2008. november 11.
Truczkó Balázs 2008. november 13.
Tóth Hanna Anita 2008. november 14.
Kiss Balázs 2008. november 16.
Percz Zsombor 2008. november 27.
Brázda Patrícia Fanni 2008. november 29.

Halálesetek:
Mihály Sándorné sz. Hagymásy Klára Irén élt ( 84 ) évet
Vrancsik Tibor élt ( 40 ) évet
Rákosi József élt ( 49 ) évet
Kovács Emil Ferenc élt ( 57 ) évet
Kovács Imre élt ( 24 ) évet
Bodogán Ferenc élt ( 93 ) évet
Prágai Sándor élt ( 67 ) évet
Vukov Jeromosné sz. Marics Lucia élt ( 84 ) évet
Eszenyi Ferenc élt ( 87 ) évet
Kertész Jánosné sz. Halász Mária élt ( 90 ) évet
Hanczik Józsefné sz. Ferenczy Mária élt ( 93 ) évet
Ábrahám Erika élt ( 43 ) évet
Kovács Dezsõ Lászlóné sz. Németh Ildikó élt ( 53 ) évet
Bruszt Jánosné sz. Gergics Mária élt ( 76 ) évet
Farcas László élt ( 78 ) évet
Szeredi Józsefné sz. Kovács Erzsébet élt ( 88 ) évet
Bátyi Zoltán élt ( 57 ) évet
Csizmadi István élt ( 71 ) évet
RagóPálné sz. SzabóMária élt ( 80 ) évet
Vászin Antal élt ( 81 ) évet
Kerekes Béla élt ( 58 ) évet
Csiszér Béláné sz. Sánta Aranka Klára élt ( 81 ) évet
Palásti József Istvánné sz. Magyar Zsófia élt ( 73 ) évet
Kokány Pál élt ( 79 ) évet
Bonhardt István élt ( 60 ) évet
Kolonics Józsefné sz. Saas Julianna élt ( 81 ) évet
Kucsera Imre élt ( 69 ) évet
Bogdány László élt ( 60 ) évet
Mészáros Istvánné sz. Ritter Borbála élt ( 81 ) évet
Kapocs Ferenc élt ( 67 ) évet
Tóth Lajosné sz. Bednanics Rozália élt ( 80 ) évet
Kecskeméti János élt ( 75 ) évet
Kovács Marietta Erzsébet élt ( 62 ) évet
Király Csabáné sz. Acsai Mária élt ( 66 ) évet
Sohajda Balázsné sz. Horváth Mária élt ( 59 ) évet
Beck Ferenc élt ( 67 ) évet
Farkas Józsefné sz. Gyöngyösi Mária élt ( 83 ) évet
Madár Antal élt ( 82 ) évet
Deák Antal élt ( 72 ) évet
Biró József élt ( 54 ) évet
Reich Józsefné sz. Pásztor Ilona élt ( 81 ) évet
Balinszky Józsefné élt ( 76 ) évet
Rákosi József élt ( 49 ) évet
Borbély Lajosné sz. Krifka Amália élt ( 81 ) évet
Romsics Zoltán élt ( 33 ) évet
Bodogán Ferenc élt ( 93 ) évet
Nagy Katalin élt ( 45 ) évet
Tóth Istvánné élt ( 74 ) évet
Bruszt Jánosné sz. Gergics Mária élt ( 76 ) évet
Hári István élt ( 53 ) évet
Polgár József élt ( 63 ) évet
Szöllõsi László élt ( 77 ) évet
Szegfû János élt ( 85 ) évet
Németh Gyula élt ( 72 ) évet
Áschin Sándor élt ( 83 ) évet
Dubovszki Rezsõ István élt ( 82 ) évet

ANYAKÖNYVI HÍREK
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Köszönet családom nevében min-
dazoknak, akik férjemet,

PANDUR JÁNOST
utolsó útjára elkísérték.

Pandur Jánosné

Ezúton mondunk köszönetet min-
dazoknak, akik elkísérték utolsó útjára
drága édesanyánkat

EISEMANN FERENCNÉ
LÁSZLÓVÁRI MAGDOLNÁT.

A gyászoló család

Tisztelt Támogatók!
Tököl Szociálpolitikai Lehetõségek Fejlesztéséért Létrehozott Alapítvány �

közhasznú szervezet � Kuratóriuma köszöni a lakosság támogatását, és azt, hogy 2007-
ban is éltek a lehetõséggel, és a személyi jövedelemadó 1%-át az Alapítvány számlájára
rendelték utalni.
Az Önök támogatása eredményeként a 2007. évi befizetés 59.023 Ft volt, mely fela-

jánlás két hátrányos szociális helyzetû, súlyosan mozgáskorlátozott gyermeket nevelõ
család részére került kifizetésre egyenként 30.000 Ft-30.000 Ft összegben. A támogatás
célja a gyermekek korai fejlesztésének elõsegítése.
Kérjük, hogy az elkövetkezõ években is segítsék felajánlásukkal az arra rászorulókat.
Tisztelettel: Istvánovné Dragovics Magdolna, Alapítvány titkára

Tököli Tükör elõzõ számábanTököli Tükör elõzõ számában
megjelent: �Ismeri-e Tökölt?�megjelent: �Ismeri-e Tökölt?�
feladvány helyes megfejtése:feladvány helyes megfejtése:

1.) 1989. október 23.
2.) Turul (Kerecsensólyom)
3.) 1930.
4.) BV Intézet
5.) 2001
6.) Feszty Masa
7.) Gergics József, Gergics Flórián
8.) Méregyháza
9.) Országalma kettõs kereszttel
10.) Hõsök-tere
11.) 1968.
12.) Koronás címer, Árpád-címer, Kossuth-címer és Tököl

címer
A megfejtéseket beküldõk ajándékot kapnak (Tököl könyv,
Tököl 56 könyv, Tököl egérpad és Tököl képeslap):
1.) ifj. Tasnádi Ferenc

2316 Tököl, Kossuth L. u. 25.
2.) Patkó Tiborné és Patkó Gábor

2316 Tököl, Szentmiklósi u. 19.
3.) Brugovicz Erika

2316 Tököl, Viola u. 34.

HIRDETMÉNY
Az Oktatási, Mûvelõdési és Sport Bizottság a

2009. évi Bursa Hungarica Felsõoktatási Önkor-
mányzati Ösztöndíjpályázatra benyújtott kérelme-
ket a Szociális és Egészségügyi Bizottság javaslata
alapján elbírálta.

A megadott határidõre 25 pályázat érkezett be,
ebbõl 24 db "A" típusú és 1 db "B" típusú pályázat.
Tököl Város Önkormányzata mind a 25 pályázót
támogatja, egy pályázat sem került elutasításra. A
pályázók között 1.540.000,- Ft került szétosztásra
szociális rászorultság alapján. A nyertes "A" típusú
pályázók 10 hónapon keresztül, a "B" típusú pályá-
zó 3 x 10 hónapon keresztül részesül havi 5.000,-
és 8.000,- Ft közötti ösztöndíjban az Önkormány-
zat részérõl.

Tököl, 2008. december 4.

Bosnyák Simonné s.k.
bizottság elnöke

Pandur János élt ( 66 ) évet
Eisemann Ferencné sz. Lászlóvári Magdolna élt ( 86 ) évet
Dr.Mihály Alajosné élt ( 88 ) évet
Mihalik Béla István élt ( 86 ) évet
Pernyei Károlyné élt ( 85 ) évet
Ványi József élt ( 72 ) évet
Ványi Józsefné sz.Tóth Éva élt ( 71 ) évet
Németh Jánosné sz. Haszon Terézia élt ( 74 ) évet
Péter Lajosné sz. Vörös Ilona élt ( 90 ) évet
Deák Ferenc élt ( 66 ) évet
Vasas Mihályné élt ( 58 ) évet
Dragovics József élt ( 66 ) évet
Bacsó Sándor élt ( 47 ) évet
Felszeghy Ádám élt ( 82 ) évet
Almási Istvánné élt ( 56 ) évet
Joszkin Oszkár élt ( 45 ) évet
Radnics Gergely élt ( 68 ) évet
Jankovics István élt ( 88 ) évet
Jónás József élt ( 51 ) évet
Fritz György Józsefné sz. Plausin Mária élt ( 66 ) évet
Vaslaki Lajos Ferenc élt ( 90 ) évet
Szekernyés Ilona élt ( 70 ) évet
Törteli Péter élt ( 63 ) évet

Házasságkötések:
Pongrácz Csaba és Vass Mária 2008. május 28.
Tolvai Tibor és Fülöp Katalin 2008. május 30.
Csurdi Attila és Angeli Anita 2008. május 30.
Bajusz Csaba és Vizy Dorottya 2008. június 03.
Halász Zsolt és Kovács Csilla 2008. június 07.
Tompos Zoltán és Predák Viola 2008. június 28.
Vida László és Burián Anna 2008. június 28.
Helgert Szabolcs Sándor és Biró Enikõ Irén 2008. június 28.
Kovács Krisztián és Horváth Henrietta 2008. július 26.
Nyitrai László és Laktos Rebeka 2008. július 26.
Szabados Zoltán és Kardos Regina 2008. július 26.
Varsányi András és Farkas Renáta 2008. aug. 8.
Dusek Zoltán és Kollár Katalin Nikolett 2008. aug. 16.
Janoták Nándor és Kovács Éva 2008. aug. 16.
Varga Sándor és Jancsovics Szilvia Valéria 2008. aug. 23.
Szabó Károly és Kóczán Irén 2008. aug. 23.
Bolyki Sándor Krisztián és Dongó Annamária 2008. aug. 26.
Tóth Pál és Englert Klaudia 2008. augusztus 30.
Hegedüs Gábor és Szabó Ildikó 2008. szeptember 6.
Kovács Zalán és Mester Erika 2008. szeptember 6.
Marek Zoltán és Hankó Andrea 2008. szeptember 27.
Tábi Gábor Balázs és Farkas Mónika 2008. október 11.
Fehér Krisztián és Berta Bernadett 2008. november 15.
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Kézilabda csapataink eddigi szereplése a
2008/2009-es bajnokságban jónak mond-
ható. Ez elsõsorban a férfi felnõtt csapa-
tunk jelenlegi helyezése és eredményeimi-
att jelenthetjük ki, hiszen egy fordulóval az
õszi szezon zárása elõtt 11 ponttal a hato-
dik helyen áll. Bár kicsit nagyobb koncent-
rációval a két gyengébb meccs megnyeré-
sével a 4. helyen állhatna, ami viszont szen-
zációs eredményt jelentene.
Nõi csapatunk számszerû eredménye

nem ilyen szép, hiszen hat ponttal a 12.
helyen állunk, de a mutatott játék magá-
ban hordozza a tavaszi javítás lehetõségét.
Utánpótlás csapataink szereplése jól il-

leszkedik a kedvezõ összképbe. Sikerült el-
érnünk, hogy a fiú csapatok immár teljes
létszámmal vesznek részt a bajnokságban,

nem kell attól tartanunk, hogy büntetõ
pontokat vonnak le a felnõtt csapattól..
Serdülõ szinten már egy-egy mérkõzés
erejéig partnerei vagyunk ellenfeleinknek
úgyis, hogy két-három évvel fiatalabb játé-
kosok játszanak csapatunkban.
A sorok rendezésében nagy szerepet ját-

szott, hogy Gyõrffy Sándor amellett, hogy
szót ért a játékosokkal, remekül motiválja
a csapatot. Fontos változás, hogy beszállt a
fiatalok képzésébe Hoffman Pál, és sike-
rült �ideigazolnunk� Pinizsi Zoltánt, aki a
lányoknál is nagyon sokat dolgozik, de ró-
la késõbb.
Szükség esetén számíthatunk Ihász Bá-

lintra, aki a felnõtt csapat játékosa, de se-
gít a serdülõ csapatok versenyeztetésében
is. Ezen a helyen nem szabad megfeled-
keznem Balogh Jánosné Mariannról sem,
aki hivatalosan a szakosztály gazdasági fe-
lelõse, de annál sokkal többet tesz. Óriási
segítség a dolgok rendezésében, a serdülõ
és ifjúsági csapatok összetartásában és né-
hány szülõ bevonásával, akiknek ezúttal is
szeretnénk köszönetet mondani., a felnõtt
csapat körüli szakmai ügyek intézésében.
A nõi utánpótlás csapatok eredményei

az elmúlt évekhez hasonlóan nagyon jók.

A serdülõ csapatunk jól helytáll a bajnok-
ságban, az ifjúsági csapat a 2004-2005-ös
bajnokság megnyerése után tavaly is baj-
nok lett és idén is a dobogóért harcol
Viglási Zsuzsa, az egykori kiváló válogatott
gólvadász segítségével.
Visszatérve a serdülõkhöz, ahol amár ko-

rábban említett Pinizsi Zoltán dolgozik,
meg kell említeni, hogy az edzõ számít a
legnagyobb erõsítésnek ebbenaz idényben.
�Pizsi� az I. Ifjúsági Standlabda EBmagyar
fiú csapatának vezetõedzõje volt nyáron, és
elsõ helyezést ért el együttesével. Nálunk
fiú és lányvonalon is dolgozik, olyan elköte-

lezett a sportág iránt, amilyen elkötelezet-
tek voltunk már néhányan a tököli kézilab-
da családban. Szép jövõ elõtt áll.
A magyar nõi ifjúsági strandlabda válo-

gatott is elsõ helyezést ért el a nagyatádi

kontinens tornán, soraiban hét tököli játé-
kossal. Tehát új tököli Európa bajnokok -
Schuch Réka, Kovács Kinga.
Felnõtt csoportokkal kezdtem, azzal is

fejezem be. Nagy volt a fluktuáció mind a
férfi, mind a nõi együttesben., A férfiaktól
távozott Dabasra Dr. Kiss István, akivel
mintegy 200 gól is elment tõlünk. Õ nem
pótolható, de olyan játékosok érkeztek,
akikkel a csapatjáték sokat erõsödött, és
nagy erõsítés, hogy sikerült megtartani
Varga Jánost, Varga Zoltánt, Kerekest és
Bodrogit, akiknek sok helyrõl volt pénzes
ajánlatuk, mégis minket választottak, mert
szeretik csapatunkat. A lányoknál na-
gyobb változások történtek. Tavaly idény
közben távoztam, mert kaptam egy vissza-
utasíthatatlan ajánlatot egy NB I-es csa-
pattól és a helyemre felkértem Berendi
Antalt, aki egy országosan elismert jó
edzõ. Szerzõdésem lejártával megköszön-
tem eddigi munkáját és visszafoglaltam
pozíciómat a csapat élén. Sajnos be kell
látnom, hogy nagyon rossz döntést hoz-
tam, amikor ezt a kiváló szakembert kér-
tem fel saját nevelésû csapatom vezetésé-
re, mert nem vettem figyelembe, hogy an-
tagonisztikus ellentét feszül közte és
Viglási Zsuzsa között. Ez az ellentét sajná-
latos módon a játékosokon csapódott le,
úgyhogy ez vezetett ahhoz a helyzethez,
hogy alapjátékosok hagyták el a hajót. A
duruzsoló vagy egyéb visszhangok hatásá-
ra olyan alapemberek távoztak, akikkel
megfogadtuk, hogy amíg lehet együtt
küzdünk. Nos így láttuk a nagykorúság
határát átlépve, szülõi támogatással ennyit
ért az adott szó.
Minden távozónak sok sikert kívánok, re-

mélem megtalálták számításaikat mind
anyagi,mind sportssakmai szempontból.Mi
küzdünk tovább, remélve, hogy tavaszszal
több embert tudunk megmozgatni, akik
hangosan szurkolnakmajd sikereinkért.

Kerékgyártó Zsolt szakosztályvezetõ

kkéézziillaabbddaa
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Hét pont, de mi vanmögötte � ez izgat-
ja a szurkolókat. A tavasszal bravúros mó-
don kiharcolt NB-II. tagság után a nyár
tele volt optimizmussal.
Magabiztos csapat, egymásra talált játé-

kosok és edzõ adtak alapot a reményke-
désre: az új
bajnoki évben
nem lesznek
kiesési gond-
jaink.
Nem így

lett. A bíztató
elõkészületi
mérkõzéseket
nem követték
bajnoki gyõ-
zelmek. A nyi-
tányon az Ül-
lõi úton el-
szenvedett 6:2
vereség még
papírforma
volt, sõt a mu-
tatott játék el-
ismerést vál-
tott ki a tévénézõk százezreiben is. A folyta-
tás aztán keservesre sikeredett, a csapat hiá-
ba szerzett idegenben 6 pontot, mert a ha-
zai mérkõzéseken csak egy döntetlenre vol-
tak képesek.
Ahogy az lenni szokott, megrendült a

bizalom a bravúros bennmaradást irányító
Gyimesi László edzõben, s néhány játékos-
ról is kiderült, tartósan nem képesek a

másodosztály szintjén teljesíteni. A vezetés
erõfeszítései nemcsak a bennmaradás, ha-
nem a tisztességes helytállás feltételeiért
folynak. Közös megegyezéssel szerzõdést
bontottak Gyimesi Lászlóval, s új csapat
építését tervezik. Ki kell mondani, a benn-
maradás kiharcolása szinte lehetetlen.
Meg kell próbálni újra hosszútávra épít-

kezni. Olyan csapat kell, amelyikben a já-
tékosok becsülettel küzdenek, s fejlõdésük
tartós NB-III. szereplést biztosít. Nagy
utat járt be a szakosztály az elmúlt évek-
ben, sporttörténelmet írtak az egyre ma-
gasabb osztályba kerüléssel. Látni kell
azonban, hogy riválisaink (a kiesõ helye-
ken lévõk is) a miénket kétszeresen meg-
haladó költségvetésbõl gazdálkodnak.
Ki kell használni a fellendülõ utánpót-

lás nevelésben rejlõ lehetõségeket. Még
több energiát (és pénzt) kell fordítani a
gyerekekre. Helyi és környékbeli fiatalok-

ra építve kell stabil csapatot kialakítani.
Ezekben a kudarcosnak tûnõ hetekben

sem szabad elfeledni: az eddigi sikereket
jó közösségek, korábbanmásutt futballozó
Tökölre hazatérõ kiváló labdarugók érték
el. Az a magasság, amelyre eljutottak, ma-
gában hordozta a visszaesést, a kudarcot,
sõt a személyes hátrányokat is. Igazi sport-

emberként nem mérlegeltek, maximáli-
san teljesítettek, s hosszú ideig feledhetet-
len élményekkel gazdagították Tököl
sportszeretõ közönségét.
Ki ne emlékezne még Gergényi góljára

Makádon, Lakics fejelésére a 93. percben
Õrbottyánban, Vejmola, Vanczó, Török,
Radnics, Böröndi harcosságára, magával
ragadó játékára.
Balázs Levente bravúros védései, Ha-

mar zseniális labdái, Vejmola és Semsei
technikai tudásuk alapján joggal példa-
képei a fiataloknak. A Fradi elleni baj-

noki pontszer-
zés pedig kitö-
r ö l h e t e t l e n
sporttörténel-
mi emlék.
Most elve-

szített meccsek
vannak, nincs
miben sütké-
rezni. De a vá-
ros vezetõi a
csapat mellett
állnak, s a
szakosztály ve-
zetõi Nagy Bé-
lával az élen
teszik a dolgu-
kat.
A 2008-2009

bajnoki szezon-
ban befejezõdik valami régi, s elkezdõdik
valami új.
Tököl-Vecsés 0-0 � Tököl, 250 nézõ, ve-

zette: Kovács J. Z.(8) (Pánczél, Viszokai)
Erzsébeti SMTK-Tököl VSK 3-4 (1-4)

Gól: Szõke L. (2), Szabó G., illetve Gas-
parik A. (3), Semsei M.
Baktalórántháza-Tököl 0-1 (Palásti 84.)

FFraditól a Jászberényigraditól a Jászberényig
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Az õszi ritmikus gimnasztika versenyidényt, immár hagyomá-
nyosan, a PestMegyei Bajnokság nyitja,mely verseny fontos erõ-
próba az országos bajnokság elõtt. Ezen a versenyen 3 kategóri-
ában, 6-6 korosztálybanmérhetik össze tudásukat a lányok. A tö-

köli Ritmikus Gimnasztikázók a Törökbálinton rendezett verse-
nyen sikeresen szerepeltek, hiszen 3 bajnoki gyõzelmet arattak!
Puskás Andrea edzõnõ 16 tököli tanítványa indult a verse-

nyen, közülük a legjobbak eredményei a következõk:
�C" Kategóriában:
Gyermek/3. korosztályban:
I. helyezett Jakab Nóra , II. helyezett Árkocsevics Boglárka
Gyermek/2. korosztályban: V. helyezett Rozgics Viktória , VI.

helyezett Rieger Fanni
Serdülõ korosztályban: I. helyezett Jakab Rita, II. helyezett

Kesztyûs Kitti, V. helyezett Kesztyûs Krisztina
�B� Kategóriában:
Gyermek/3. korosztályban: II. helyezett ÁschinMargaréta, VI.

helyezett Marlyin Bernadett
Serdülõ korosztályban: III. helyezett Antal Lilla
Junior korosztályban: I. helyezett Sós Dóra
�A� Kategóriában:
Gyermek/1.korosztályban: II. helyezett Veres Lilla
Felnõtt korosztályban: V. helyezett Szkokán Monika

Sikeres tököli ritmikus gimnasztikázók

Az olaszországi Nápolyban megrendezésre ke-
rülõ junior világbajnokságon 5 kontinens 43 or-
szágából 1350 versenyzõ indult. A 8 tatamin és
3 ringben megrendezett négynapos küzdelmeket
a 43 országból érkezett közel 100 bíró vezette.
Mi történt elõtte:
A világbajnokságon induló válogatottba,

mint már azt gyorshírekben beszámoltunk,
Wágner Vivien, Laszák Zoltán és Takács Péter
képviselte egyesületünket.
A fõpróbák sikerültek, mi történt a versenyen.
Wágner Vivien az elmúlt évek vb és Eb

aranyérme után, idén még korosztályában
nem talált legyõzõre és annak ellenére, hogy
16 évesen elsõ éves juniorként érkezett a vb-re,
érmet vártunk tõle. Szerencsére Vivi-t nem
nyomasztotta az esélyesség terhe és megfelelõ
önbizalommal érkezett. Az idei évben már a
felnõttek között is sok �skalpot� begyûjtõ és fel-
nõtt világkupát nyert versenyzõnk, még a ver-
seny elején azon kesergett, hogy kiemeltként
�csupán� a legjobb nyolc között kell küzdenie.
Vivi szeretet volna sokkal több mérkõzést vívni,
hisz gyõzni jött. Sajnos erre nem került sor,
mert annak ellenére, hogy minden menetet
több ponttal megnyerte elsõ mérkõzésén, a bírók
nem õt látták jobbnak. Az ellenfél egy ír lány
volt, aki végül meg is nyerte a világbajnoksá-
got. A reklamáció során átnézett pontozólapok
érdekes ellentmondásokat mutattak, hisz a dél-
afrikai bíró minden menetben a pontok felét lát-
ta a másik kettõ kollégájához képest és volt olyan
is, aki a blokkolt rúgásokat is megadott. A lát-
ható hibák ellenére, mivel nem történt mûhiba,
az óvásnak nem adtak helyet. A történteket ne-
hezen lehet feldolgozni, de ez még a legjobbak-
nak is meg kell tanulni.
Mindenesetre a videó felvételeket kielemezve,

levontuk a tanulságokat és mivel a tehetség és a
szorgalom meghozza eredményét, a jövõ felé for-
dítjuk arcunkat.
Laszák Zoltán az elmúlt évben a legtöbbet

fejlõdõ versenyzõnk volt. A nyolc közé jutásért
egy német ellenfél ellen nehezen kezdett, de a
második menet közepétõl és a harmadik menet-
ben sikerült technikai és fizikai fõlényét gyõze-
lemre váltani. Mérkõzés után megbeszéltük a
tanulságokat és reméltük, hogy a következõ oszt-
rák versenyzõ ellen megszûnik görcsös küzdel-
me. A következõ osztrák versenyzõ rendhagyó
mozgású és kellemetlen stílusú ellenfél kicsit za-
varta Zoltán kibontakozását, de végül több fej
rúgása és támadó harcmodorával szerzett több
pontja miatt bíztunk sikerében.

Eredményhirdetés után még az osztrák ver-
senyzõ és edzõje is meglepõdött, mivel a 0:3-as
eredmény felháborító volt. Az osztrák edzõ külön
odajött és �elnézést kért� a bírói hiba miatt.

Takács Péter a tavalyi folyamatos light-
contact Eb ezüstérme után három hónapot pi-
hent. Az idei évre márciusban kezdte meg a
munkát. Péter megerõsödött és a súlya megnõtt,
ezért nehezen indult az elsõ félév, de végül ma-
gára talált és az idei évben a full-contact ring
harcosok közé lépett. Az elmúlt két év �ring
munkájában� bízva, úgy gondoltuk, hogy a ha-
zai verseny lehetõségek mellett az idei világbaj-
nokságon megméretjük felkészültségünket.
Tudni kell errõl a szabályrendszerrõl, hogy itt

a találatok végrehajtása teljes erõvel történik,
ezért ezek a harcosok a legjobbak közül kerülnek

ki. Ring harcosok a mai kor gladiátorai, ezért a
legfelkészültebbek közé kell tartozni. Az év során
sok ellenféllel sok mérkõzést vívtunk, de a sike-
rek ellenére, egy tisztességes helytállást, szeren-
csés sorsolás esetés néhány gyõzelmet vártunk. A
ring világáról azt kell tudni, hogy Magyaror-
szág a kick-box full szabályrendszerekben nap-
jainkban a középmezõnyhöz tartozik. A keleti
országok vezetik a full-contact ranglistákat.
Orosz, Kazahsztán, Lengyelország és sorolhat-
nám tovább azokat az országokat, akiket legyõz-
ni nagy dicsõséget jelent.
Takács Péter ennek ismeretében, nagy izga-

lommal kezdett kazah ellenfelével. A jóval ma-
gasabb kazah versenyzõt végül minden menet-
ben, magas pontaránnyal és technikai fölénnyel
legyõzte. Nagy siker láttán megjött az önbiza-
lom és a következõ lengyel ellenfelét is fölényes
3:0-s pontozással gyõzte le. Jó volt látni, hogy
nemcsak technikai és taktikai tudásával volt
több, de fizikailag is fel vette velük a versenyt.
A elõdöntõ során persze megjelent a nagy

�orosz medve�, egy nagyon erõs orosz versenyzõ,
aki 18 éves kora ellenére, összes hajával kinézett
legalább 25 évesnek.
Pétert biztattuk, hogy az elõzõ napok jó for-

mája és megfelelõ önbizalommal sikerülhet a
döntõbeli szereplés is, de sajnos a rutinosabb és
erõs ellenfél ellen nem tudtuk megismételni az
elõzõ napok ring munkáját.
Takács Péter bronzérmet szerzett 67 kg full-

contact kategóriában és így a sportegyesület tör-
ténetében elõször megszerezte az elsõ vb dobogós
helyezést. Büszkék vagyunk rád!
Reméljük, hogy az évek óta elért sikerek alap-

ján, Péter megkapja Pest Megye és Tököl Város
elismerését.

Köszönet sportolóink a versenyen való rész-
vételét segítõ önzetlen támogatásokat!
KÖVÁRI FERENC; Kereskai János, Hidro-

grád Kft. Seres József; DHRV Kft. Bíró Vencel

A sors egyik kezével elvett, a másikkal adott...
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KISDUNAMENTI TAKARÉKSZÖVETKEZET KIRENDELTSÉGEI:
2330 Dunaharaszti Fõ út 130. (Tel./Fax: 24/370-364, 462-768) 2335 Taksony Fõ út 38. (Tel./Fax: 24/510-730)
2316 Tököl Kossuth L. u. 2. (Tel./Fax: 24/479-012) 2315 Szigethalom Szabadkai út 65. (Tel./Fax: 24/400-769)

2310 Szigetszentmiklós Szilágyi L. u. 28. (Tel./Fax: 24-466-168) 2314 Halásztelek Kossuth L. u. 1. (Tel./Fax: 24/474-328)
Budapest XXIII. kerület Templom út 47. (Postacím: 1734 Budapest Pf. 81) (Telefon: 06-1-286-0814 Fax: 06-1-284-5655)
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Ady Endre:

KKaarrááccssoonnyy
I.

Harang csendül,
Ének zendül,

Messze zsong a hálaének,
Az én kedves kis falumban

Karácsonykor
Magába száll minden lélek.

Minden ember
Szeretettel

Borul földre imádkozni,
Az én kedves kis falumba

A Messiás
Boldogságot szokott hozni.

A templomba
Hosszú sorba

Indulnak el ifjak, vének,
Az én kedves kis falumban

Hálát adnak
A magasság Istenének.

Mintha itt lenn
A nagy Isten

Szent kegyelme súgna, szállna,
Az én kedves kis falumban

Minden szívben
Csak szeretet lakik máma

II.

Bántja lelkem a nagyváros
Durva zaja,

De jó volna ünnepelni
Odahaza.

De jó volna tiszta szívbõl
� úgy, mint régen �

Fohászkodni,
De jó volna megnyugodni.

De jó volna mindent, mindent
Elfeledni,

De jó volna játszadozó
Gyermek lenni.

Igaz hittel, gyermekszívvel
A világgal
Kibékülni,

Szeretetben üdvözülni.

III.
Ha ez a szép rege
Igaz hitté válna,

Óh, de nagy boldogság
Szállna a világra.
És a gyarló ember
Ember lenne újra,
Talizmánja lenne
A szomorú útra.

Golgota nem volna
Ez a földi élet,
Egy erõ hatná át

A nagy mindenséget,
Nem volna más vallás,
Nem volna csak ennyi:

Imádni Istent
És egymást szeretni�

Karácsonyi rege
Ha valóra válna,
Igazi boldogság

Szállna a világra�

Túl a sötét valóságon, jézus megtestesü-
lése � a bölcsõtõl a koporsóig � egyúttal az
isteni-emberi történet legtömörebb, leg-
egyszerûbb és legösszetettebb képeit és
szimbólumait ajándékozza nekünk.
Mária és József alakja a bölcsõben

fekvõ gyermekkel: a család, min-
den család örök bensõséges ké-
pe. Ugyanakkor azonban,
szinte észrevétlen fordulat-
tal, isteni költészettel: az
örök szüzesség képe is. A
család, a termékenység
jegyei mögött itt az em-
ber másik magasrendû
életformájának, a termé-
szetfölötti élet elõkép-
ének, a szüzességnek is a
legbensõségesebb �hárma-
sában� gyönyörködhetünk.
Külön-külön és együtt: Jézus,
Mária és József alakjában a szent
család, a karácsonyi barlang szeplõtelen
látványa, egyszerre kimeríthetetlen szem-
léleti kincse minden családnak, s vezércsil-
laga minden egyes � társas vagy végképp
magányos � emberi életnek.
Csodálatos egyetemességet rejt magá-

ban, s oly észrevétlenül egyszerû �fogalma-
zásban�, amire egyedül a természetfeletti
képes. Mint a család: áldást osztó képe az
emberiségnek, s ugyanakkor � a szüzesség
istenimélységû fölfedésével � az örök, egy-
szeri ember megszentelése, annak kodifi-
kálása, hogy az egyes ember a történelem-
nek nemcsak láncszeme, hanem egyúttal
fölülmúlhatatlan végcélja, Isten szereteté-

nek legfõbb tárgya is. Természetes és ter-
mészetfeletti eme csodálatos egyensúlyá-
ban csakis így lehet jelen már most és már
itt az a hatalmas feszültség, mely drámájá-
val az egész univerzum sorsát kimérte, s

melybe már most is már itt belefér a
kereszt éjszakája, a bal és jobb la-

tor, Veronika kendõje és júdás
árulása, az egész emberi tör-
ténelem, s azon is túl az
egész teremtett világ �tü-
relmetlen várakozása�.
Az egyszerû képet (pász-
torok, királyok és ökrök
foglalatában) ihletett
kézzel és kiapadhatatlan
odaadással nemhiába
idézzék fel templomok fa-
lán a századok. E kép,mely

természetfeletti �elkötele-
zettségével� mindent felülmú-

ló történést ígér � így érkezik ma
is közénk, az éjszakábanmegeredõ hó-

esés intimitásával.

Új Ember, 1968 december 15.
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Minden kedves olvasónknak
Áldott, Békés Karácsonyi

Ünnepeket ésSikerekben Gazdag
Új Esztendõt kívánunk!


